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■ Politická situácia v Macedónsku sa  začala vyostrovať – hrozí ďalší Majdan?
■ Danubiana v Čunove sa stáva lákavým, renomovaným múzeom moderného umenia 
■ Významný košický umelec Arpád Račko by mal práve osemdesiatpäť rokov

w w w. n e o g r a f i a . s k

Vhodné z mýš ľan ie ,  vhodná pr ís lušnosť  ku  konkré t ne j  po l i t i cke j  s t rane ,  vhodné v y jadrovan i e  a  vhodné konex i e .  To sú s t á l e  a j 
š t v r ťstoroč i e  po nehorevo lúc i i  p r vot né p redpok lady na  to ,  aby na  S lovensku mohol  k toko ľ vek v yu ž i ť  svo ju  k va l i f i kác iu .  Tým v iac 
to  p la t í ,  ak  id e  o  t akpoved iac  „v ýk ladné“ reprezent ačné poz íc ie .  Č l ens t vo v  Správne j  rad e Úst avu pamät i  ná roda k  n im z re jme 
pa t r í .  A j  keď  vôb ec ne jd e  o  n i j akú „ t ra f iku“,  a l e  „ l en“  o  v ýkon zodpovedne j  p rác e.  M ed iá lne  kádrovan i e  kand idá t a  j e  v  tomto 
p r ípad e to tož né s  med iá lnymi  popravami  „nepr ia te ľov spo ločnost i “  v  na še j ,  n i e  a ž  t ak  dávne j ,  a l e ,  ž i a ľ,  čora z  v iac  zabúdane j 
minu los t i . 

Samozvaní kádrovníci a zoznamy neprijateľných!

A j  m y  m á m e  č o  p o n ú k n u ť  s v e t u

L i k v i d a č n é  p r a k t i k y  p ä ť d e s i a t y c h  r o k o v  s a  z a s  v r a c a j ú  n a  S l o v e n s k o

K a t a r í n u  K R I Š T O F O V Ú,  a k t u á l n u  g e n e r á l n u  r i a d i t e ľ k u  S N K 
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Pálffyho palác v Bratislave 
je aj na Zámockej ulici. V daž-
divý júnový deň sa tu zišli žiaci 
stredných a umeleckých škôl 
z celého Slovenska. Bola to časť 
z tých vyše sedemsto mladých 
ľudí, ktorí poslali svoje literárne 
texty do súťaže Hodžov novinový 
článok. V čase, keď vonku za ste-
nami paláca priam zúri realita glo-
balizácie a problémov Európskej 
únie, vnútri naberali predstavitelia 
mladej generácie sebavedomie 
nad témou, prečo sme národne 
prežili, prečo Slováci pretrvali. To 
bola téma tohtoročného zadania – 
a ozvali sa nielen stovky mladých 
ľudí zo Slovenska, ale aj z „blíz-
keho“, teda spriazneného, etnicky 
a v Únii prepojeného zahraničia – 
z Rumunska a zo srbskej vojvodin-
skej Kovačice, obce celosvetovo 
známej naivnou kovačickou maliar-
skou školou. 

No prihovoril sa aj hlas z USA 
z mesta Seattle v štáte Washing-
ton, vnuk Milana Hodžu prítom-
ným napísal list, v ktorom pove-
dal, prečo americký občan, ktorý 
vyše šesť desaťročí žije v Amerike, 
hovorí po anglicky, dnes je eme-
ritným univerzitným profesorom, 
pretrval s vedomím, že je Slovák. 
Základom tohto pretrvania bola 
rodičovská výchova, slovenský 
jazyk a rešpekt k tradíciám a slo-
venským dejinám. 

Je koniec júna 2015! Bez fasci-
nácie nemožno počúvať podobné 
vyznanie, a to na stretnutí s mla-
dými ľuďmi trinásť- až pätnásťroč-
nými na podujatí Hodžov novinový 
článok – na školskej súťaži, ktorá 
má tento rok už jedenáste pokra-
čovanie! Nech teda pretrvá čo 
najdlhšie.

Je fascinujúce, že zo všet-
kých častí Slovenska prišli mladí 
ľudia v sprievode rodičov, aby 
prebrali ceny, ale najmä sa utvr-
dili v súzvuku s inými, ktorých 
doteraz nepoznali alebo o sebe 
nevedeli. Ceny preberalo veľa mla-
dých z jazykovo zmiešaných území, 
víťazi si pre ceny prišli z Kysúc, 
z Moldavy nad Bodvou, dve z troch 
mimoriadnych cien putovali do 
Lučenca. Aj odtiaľ prišli pre ne 
školáci s rodičmi. Vo všetkých 
prácach na podujatí, ktorému sa 
ešte budeme venovať, zneli úvahy 
mladých ľudí o tom, prečo Slováci 
pretrvali, o sile tradície, o potrebe 
spomienky a väzby generácií. 

Dušan D. KERNÝ

SLOVO O SLOVENSKU

3 OTÁ ZK Y PRE:

táciu Jozefa Tisa“. Výrok, k torý 
sa nezakladá na pravde, nie je 
autent ický, je k lamstvom.

■  V YHL ÁSENIE AUTORÍT
„C ie ľom te j to  organ izo -

vanej  kampane je  na zák lade 
v ykonšt ruovaných t v rdení  zd is -
k red i tova ť  Romana Miche lka 
a  zabrán i ť  j eho  z vo len iu  za 
č l ena  Správne j  rady  Ús t avu 
pamät i  ná roda .  Kampaň ,  k to rá 
sa  po  z vere jnení  j eho  nominác ie 
rozpú t a la ,  „ . . .  nes ie  znak y  o rga -

n izovane j  med iá lne j  poprav y “. 
To  t v rdí  v  spo ločnom v yh lásení 
desa ť  v ý znamných s lovensk ých 
au to r í t  z  ob las t i  h is tó r i e .  Pod -
s t a tné  t i ež  j e ,  že  dos ia ľ  n i j aká 
re levantná  vedecká  inš t i t úc ia 
a  an i  n i jak ý  vedeck ý  p rac ov-
ník  t ak ýmto  spôsobom Romana 
M iche lka  neobv in i l i .  Pod  v ý z vou 
podpísané  au to r i t y  ubezpe -
ču jú ,  že  „ . . .  Roman M iche lko  sa 
nepod ie ľa l  a  an i  sa  nepod ie ľa 
na  rehab i l i t ác i i  bý va lého  p rez i -
dent a  J .  T i sa .  Jeho  pub l i kačná 

● Len pár dní po tom, čo vás 
zvolili do Výkonného výboru Kon-
ferencie riaditeľov európskych 
národných knižníc (CENL), stali ste 
sa začiatkom júna členkou Stáleho 
výboru Medzinárodnej federácie 
knižničných asociácií  (IFLA). O  aké 
knižničné organizácie ide a čo je za 
týmto vaším úspechom? 

IFLA je najväčšia a najvplyvnejšia 
svetová organizácia zastupujúca glo-
bálne záujmy knižníc. Stály výbor má 
dvadsaťdva členov a najbližšie štyri 
roky budem jeho súčasťou. Je to akýsi 
expertný orgán, ktorý pripravuje odpo-
rúčania na efektívne plnenie štandard-
ných aj moderných funkcií národných 
knižníc vo svete. Tie sa potom premie-
tajú do národných stratégií i legislatívy. 
Úzko spolupracuje s Konferenciou riadi-

teľov národných knižníc, v ktorej zastu-
pujem SNK na celosvetovej úrovni. 
Naša národná knižnica má aj na tomto 
fóre čo ponúknuť, napríklad skúsenosti 
z masovej digitalizácie knižničných 
dokumentov či náš model riešenia sprí-
stupňovania obchodne nedostupných 
diel, ktorý patrí medzi najprogresívnej-
šie na svete.

● Existuje aj platforma na 
medzinárodnú spoluprácu národ-
ných knižníc v Európe, kde ste sa 
tiež dostali do významnej pozície. Čo 
prináša táto kooperácia?

Štandardnými témami, ktorými 
sa CENL zaoberá, sú harmonizácia 
a inovácia národných politík v oblasti 
knihovníctva, implementácia nových 
informačných technológií v knižni-

ciach, štandardizácia dátových štruk-
túr a komunikačných rozhraní v rámci 
európskej siete národných knižníc 
a ochrana a uchovávanie významných 
zbierok. Z pôvodných jedenástich krajín 
sa rozrástla na súčasných štyridsaťšesť 
krajín Rady Európy a zastupuje štyrid-
saťdeväť riaditeľov národných knižníc. 

● V čom vidíte prínos vášho 
pôsobenia v týchto špičkových 
orgánoch?

Najmä v posilnení postavenia 
menších národných knižníc, a to najmä 
z regiónu strednej a východnej Európy. 
Tiež v podpore bilaterálnej spolupráce 
medzi národnými knižnicami v oblasti 
výmeny poznatkov a tzv. best practices. 

Zhovárala sa Katarína MAŽÁRIOVÁ     
Foto: archív SNK

č i nnos ť  a  spo ločenská  anga žo -
vanos ť  nedáva ž iaden  dôvod  p re 
t ak ý to  tendenčný  a  l ž i v ý  názor. 
S t anov iská  a  pos to je  Romana 
M iche lka ,  t ýka júc e  sa  in te r p re -
t ác ie  uvedeného  obdob ia ,  sú 
za ložené  na  zna los t i  ob jek t ív -
nych  h is to r i ck ých  fak tov  a  n ikdy 
neprek roč i l i  h ran ic e,  k to ré  sú 
rešpek tované  v  akademick ých 
k r uhoch“.  V  čase  uzáv ie r k y 
toh to  v ydan ia  SN N v láda  SR 
nenav r h la  R .  M iche lka  za  č l ena 
Správne j  rady  Ús t avu  pamät i 
národa.  Pre  SN N R .  M iche lko 
uv iedo l :   „ Z  neof i c iá lnych  in fo r-
mác i í  j e  z re jmé,  že  nebudem 
nav r hnu t ý  v ládou SR ako  kan -
d idát  do  Správne j  rady  ÚPN.  Je 
to  v í ťazs t vo  ne fé rov ých  a  pod -
pásov ých  ú tokov.  Oč i e r není 
ľud ia  sa  nemajú  šancu  b rán i ť . 
Je  smutné,  že  t ak to  ovp ly vňu jú 
neznáme zdr užen ia  s  pä ťdes ia -
t im i  č l enmi ,  k to ré  môžu l ž i vo 
obv in i ť  č l oveka ,  čo má za  nás le -
dok  jeho  med iá lnu  a  ka r ié r nu 
pop ravu.“

Kým eš te  p red  n ieko ľk ými 
rokmi  čas ť  méd i í  de l i l a  spo loč -
nos ť  ľudí  na  „ s lušných  a  nes luš -
ných“  pod ľa toho,  ako  zmýš ľa jú , 
č i  aké  názor y  p rezentu jú ,  dnes 
z razu  zača l i  používa ť  v ý raz 
„ nepr i j a te ľní “.  A k  to  n ie  j e  kád -
rovan ie,  čo to  po tom,  súdr uho -
v ia ,   j e?

Ján ČERNÝ − Foto: Ladislav LESAY

PoPoPolililitototolólólóggg RoRoRomamamannnnn MIMIMICHCHCHELELELKOKOKO

Nik to nemá právo médiá 
ž iada ť,  aby sa do podobných 
tém nestara l i ,  naopak,  je  to  ich 
práca.  Zároveň  však majú pov in -
nos ť  narába ť  s  fak tmi ,  a  n ie 
s  nadik tovanými  obv ineniami .

■ MANIPULÁCIA S FAKTMI
Roman Miche lko je  s loven -

ský sp isovate ľ,  pub l ic is ta  a  po l i -
to lóg.   Od roku 20 03 je  r iad i te ľ 
Vydavate ľst va Spo lku s loven -
ských sp isovate ľov.  Pub l ikova l 
v yše š t y r is to  č lánkov,  š túd i í 
a  ese j í  z  ob last i  po l i to lóg ie, 
soc io lóg ie,  f i lozof ie,  h is tór ie 
a  iných spo ločenských v ied.  Je 
č len Mat ice s lovenskej ,  v  roku 
2013 bo l  jedným z kandidátov na 
post  je j  p redsedu.  V jún i  2015 ho 
v láda SR nominova la do Správ-
ne j  rady Ústavu pamät i  národa, 
kde má nahradi ť  h is tor ika S la -
vomíra Micháleka z Histor ického 
ústavu SAV, k torému sa v rade 
konč í  funkčné obdobie. Nomináciu 
však vláda z rokovania 17. júna 
st iahla, o týždeň  neskôr o nej na 
výjazdnom zasadaní nerokovala, 
a č i  sa táto kandidatúra dostala na 
program kabinetu 1. júla, nevieme 
−  vzh ľadom na skoršiu uzávierku. 
Dôvodom na odloženie preroko-
vania nominácie mal by ť  media-
l izovaný výrok o tom, že Roman 
Michelko je „...  známy svojimi 
pokusmi o spoločenskú rehabil i -
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To je postoj prvého podpred-
sedu SNS a bývalého europos-
lanca Jaroslava Pašku (SNS).

■ PROTI VÔLI?
Reakcia na príliv migrantov 

aj na najnovšie tragédie v Stre-
dozemnom mori musí vychádzať 
zo zásady solidarity a spravodli -
vého rozdelenia zodpovednosti, 
uvádza sa v uznesení Európskeho 
parlamentu, ktoré požaduje vypra-
covanie záväzných kvót zo strany 
Európskej komisie pre rozdelenie 
žiadateľov o azyl medzi všetky 
č lenské štáty. Proti uzneseniu bola 
z našich europoslancov iba Jana 

Žitňanská (NOVA) a Richard Sulík 
(SaS). Ich bývalý kolega Jaroslav 
Paška pripomína, že „... vláda od 
občanov SR nedostala žiaden 
mandát ani na to, aby z ich daní 
namiesto vyplácania miezd uč i te-
ľom, lekárom, zdravotným sestrám, 
štátnym úradníkom, vojakom, poli -
cajtom č i dôchodkov a dávok so-
ciálne slabým f inancovala pokojný 
a dôstojný život každoročne pri-
chádzajúcich nových t isícok Afr i -
čanov č i Ázijcov u nás. Vláda 
nemá právo proti vôli našich obča-
nov vyjadriť súhlas s premiestňo-
vaním imigrantov z iných krajín EÚ 
na Slovensko“.

„To, čo sa momentálne deje na 
severe Afr iky, a to, aký to má dosah 
pre celú Európu, sa bude dotýkať 
v krátkom čase aj Slovenska,“ 
povedal predseda vlády Rober t 
Fico. Tému migrantov nesmie SR 
podceniť podľa jeho slov aj preto, 
„ lebo z tejto témy začína vyt ĺkať 
nebezpečný kapitál ešte nebez-
pečnejšia skupina extrémistov 
a neonacistov“. Premiér t iež ozná-
mil, že Európska komisia navrhla 
kvóty v rozpore s polit ickým záve-
rom Európskej rady. „Tá rozhodla, 
že kvóty nemôžu by ť povinné a 
prístup krajín môže by ť iba na dob-
rovo ľnej báze, nie je preto možné, 

Na aktuálnom zasadnutí Európskej rady chce Slovensko spolu s ďalšími krajinami V4 nielen deklarovať svoj 
spoločný odmietavý postoj voči kvótam v súvislosti s prílivom imigrantov do Európy, ale tiež protestovať proti 
samotnému návrhu Európskej komisie. „Slovenská republika je zvrchovaný štát, má vlastný Migračný úrad MV 
SR, ktorý samostatne rozhoduje o tom, komu a podľa akých kritérií poskytne možnosť prisťahovať sa na Slo-
vensko so všetkými dôsledkami pre štát a daňových poplatníkov za takto prijaté rozhodnutie.“ 

V slovenských podmienkach sa od istého času nepoužíva pojem cenzúra na označenie nevhodných názorov, ale rafi nova-
nejší – politická korektnosť. Prejavuje sa kde inde, ak nie v mediálnom priestore. V ostatnom čase sa zreteľne ukázala podoba 
politickej korektnosti pri hodnotení ročného pôsobenia Andreja Kisku vo funkcii prezidenta. Pozvaní hostia v televíznych 
štúdiách oceňovali jeho skvelú reprezentáciu, ktorá vraj už nie je poznačená brbtami ako u jeho  predchodcu. A iba na okraj  
zaznelo, že ani Kiska nie je až taký fenomenálny, lebo aj jemu sa podarilo označiť Poľsko za nášho najväčšieho suseda. 

Ivan BROŽÍK – Foto: Zahraničná tlač

Eva ZELENAYOVÁ – Foto: Emil SEMANCO

Volebná kampaň v uliciach sa začala

Vláda nemôže konať proti vôli občanov

Dokedy budú na Slovensku peniaze víťaziť nad zákonmi?

Slovensko nič nenúti akceptovať bremená starostlivosti uvalené EÚ aby komisia, ktorá nie je nadra-
dená Európskej rade, pr ipravila 
návrh právneho predpisu, ktorý 
úplne obchádza stanovisko Európ-
skej rady,“ zdôraznil R. Fico.

■UZNESENIE PARLAMENTU
NR SR vyjadruje „hlboké zne-

pokojenie a ľútosť nad tragickou 
situáciou migrantov v oblasti Stre-
dozemného mora, ktorí prichádzajú 
do EÚ“. Poslanci tiež ostro odsú-
dili „zneužívanie témy migrácie 
na rozdúchavanie násilia, rasizmu 
a xenofóbie a zdôraznili potrebu 
solidarity s č lenskými štátmi EÚ 
pri r iešení súčasných migračných 
tlakov a zároveň potrebu zodpo-
vednosti za prijímanie opatrení na 
ochranu vonkajších hraníc EÚ“. 
Parlament deklaruje „priprave-
nosť SR pomáhať pri r iešení tejto 
humanitárnej krízy“ s tým, že „trvá 
na dobrovoľnosti príspevkov jed-
notlivých č lenských štátov v pre-
sídľovacích a premiestňovacích 
programoch v súlade s vyhlásením 
prijatým na mimoriadnom zasad-
nutí Európskej rady 23. apríla 2015 
v rámci možností a kapacít jednotli-
vých č lenských štátov“. 

V Š IML I  SME  S I
Mali sme v Bratislave konferenciu GLOBSEC. Konferenciu o zahra-

ničnej a bezpečnostnej problematike, ktorú organizuje Slovenská 
atlantická komisia. Jej účastníkov sme hostili už desaťkrát. GLOBSEC 
patrí do päťky najkvalitnejších konferencií svojho druhu na svete. 

Prejav predsedu vlády Veľkej Británie v hlavnom meste Slovenska do 
celého sveta prenášali televízne štáby, mimoriadnu pozornosť mu venovali 
aj vysielatelia na americkom kontinente. Diskusie, ktoré v Bratislave odzneli, 

podľa zakladateľa po-
dujatia Róberta Vassa 
prispeli k posunutiu 
medzinárodnej debaty 
o riešení otázky Ukra-
jiny, budúcnosti s Rus-
kom, otázky imigran-
tov zo severnej Afriky. 
Prispeli tiež k riešeniu 
budúcnosti Európskej 
únie, ktorá je „testovaná 
vnútornými napätiami, 
či už je to Gréckom 

a jeho možnom odchode z eurozóny, alebo otázkou budúcnosti vzťahov 
s Veľkou Britániou“. V Bratislave sme mali tiež prestížne medzinárodné 
podujatie svetovej série City Downhill v zjazde na horských bicykloch. Aj 
z neho išli video zábery do celého sveta. Najmä tie, keď zjazdár musel pre-
rušiť svoju jazdu, ako sa ukázalo z jeho výpovedí neskôr, dokonca z „obavy 
o vlastné zdravie“. Žiaľ, príčiny práve tohto incidentu zrušili pozitívne posol-
stvá, ktoré Bratislava a Slovensko v ten víkend vysielali do sveta.

Ústava demokratického štátu zaručuje každému občanovi právo na 
názor, na jeho slobodné vyjadrenie. Preto nemožno nikomu brániť ani 
v prejavení nesúhlasu s prípadným prijatím nanútenej imigračnej politiky 
zo strany Európskej únie. Škoda, že sme neustrážili niekoľkých výtržníkov, 
ktorí vystrájali v bratislavských uliciach po skončení demonštrácie proti 
islamizácii Európy. Pre Slovensko je to veľká škoda.

Mal a mohol to byť dobrý víkend. Výkladná skriňa Slovenska, posol-
stvo do celého sveta o veľkosti „malého“ národa. Nestalo sa. 

Ivan BROŽÍK

Mal to byť dobrý víkend

diel. A že sa blíži čas, keď zas bude 
nebezpečné príliš z davu vytŕčať. 

Na stredných školách v Ame-
rike je štatisticky najviac prípadov 

šikany zo všetkých stredných škôl 
na celom svete. Prečo sa najspra-
vodlivejší zo všetkých spravodlivých 
neangažujú viac v boji proti zba-

Je nebezpečné príliš vytŕčať z davu

A čuduj sa svete, so svojím pro-
testom uspel napriek tomu, že jeho 
zverenci patria do tej istej kategórie 
ako víťazné družstvo, nie sú nijako 
handicapovaní a ani ich súper sa 
ničím neprevinil voč i platným pra-
vidlám, ba ani len nešportovým 
správaním sa pri vysokom náskoku. 
A to, prosím, v krajine, kde odma-
lička vychovávajú deti k asertivite, 
k úspechu za každú cenu a až 
k extrémne nezdravej súťaživosti vo 
všetkých oblastiach spoločenského 
života. V krajine, kde neúspešných 
označujú ako „lúzerov“ a otvorene 
sa z nich vysmievajú. V krajine, kde 
kult absolútnych víťazov charakteri-
zuje nielen medzinárodnú politiku, 
ale aj všetku kultúru. Tí, čo férovo 
víťaziaceho trénera suspendovali, 
ani nevedia, aký precedens uro-
bili. Vyslali ním všetkým urazeným 
mamičkiným maznáč ikom jasný 
signál, že aj po prehre vo férovom 
súboji podľa pravidiel si môžu satis-
fakciu vydupať za zeleným stolom. 
Pre úspešných  trénerov a špor-
tovcov je to zasa memento, že sa 
platí nielen za neúspech, ale, žiaľ, 
aj za úspech dosiahnutý v súťaž-
nom zápolení podľa platných pravi-

Suspendovanie basketbalového trénera stredoškolského družstva Arroyo Valley High na dva zápasy za dekla-
sovanie protivníka z Bloomington High 161:2 bolo pre drvivú väčšinu súdnych ľudí šokom. Michael Anderson 
naordinoval svojmu družstvu dôsledný celoplošný pressing a výsledkom bolo „demolačné“ skóre už v prvom 
polčase (104:1). Druhý polčas už v pohode odohrali hráči z lavičky, ktorí  s prehľadom vysoké víťazstvo udržali. 
Súperov tréner Dale Chung namiesto toho, aby hľadal príčiny prehry v slabučkej pripravenosti svojho celku, a tým 
samozrejme aj vo svojej, podľa všetkého zrejme nedostatočnej práci, sa zachoval ako detský „žalobníček“, keď 
úspešnejšieho kolegu napadol a oficiálne sa na neho sťažoval. Takáto vysoká prehra vraj pôsobí na jeho družstvo 
demotivujúco a v dušiach detí zanechá psychické stopy. 

ČO IN Í  NEP ÍŠU

dňoch vychádza na povrch, že všetky 
štáty so schengenskou hranicou 
dostávajú finančné prostriedky na jej 
ochranu. Právom sa môžeme pýtať, 
prečo si nekonajú svoje povinnosti? 
Prečo máme doplácať na nezodpo-
vednosť iných? Navyše, kvóty sa 
netýkajú Talianska a Grécka ako pri-
jímateľských krajín a Veľkej Británie, 
Írska a Dánska, ktoré si vyrokovali 
výnimku. 

■ BEZBREHÁ NÁRUČ?
Nápor na obyvateľstvo je obrov-

ský. Malo by ísť ročne o štrnásťtisíc 
prisťahovalcov, čo v slovenských reá-
liách by vzhľadom na prísun prevažne 

belým a zákerným gaunerom, ktorí 
bez akýchkoľvek škrupúľ terorizujú, 
týrajú a okrádajú slabších a mlad-
ších spolužiakov? Prečo namiesto 
týchto f luktuantov a násilníkov idú 
trestať trénera, ktorý sa previnil len 
tým, že skvelo robí svoju prácu?  

Odpovede na tieto otázky treba 
zrejme hľadať v širokej agende rôz-
nych mimovládok, ktoré svoju č in-
nosť skrývajú pod všemocný termín 
„politická korektnosť “. A tak okrem 
rôznych nezmyselných nariadení, 
ktoré k nám prúdia v rámci hospo-
dárskej politiky EÚ na popud USA 
z Bruselu, si musíme zvykať aj na 
neželaný import „ ľudsko-právnych“ 
byrokratických obmedzení, lebo 
aj z tejto agendy si množstvo ľudí 
a množstvo všelijakých organizácií 
a inštitúcií urobilo veľmi výnosný 
biznis. 

Šport má uč iť mládež vedieť sa 
vyrovnať s tvrdosťou života. A k tej 
patria aj prehry. Najväčšou našou 
prehrou bude, keď budeme slepo 
prijímať všetky tieto obmedzujúce 
legislatívne f loskuly bez použi-
tia nášho zdravého sedliackeho 
rozumu.

Tomáš  KUŤKA

vanie zákonov najvyššími predsta-
viteľmi štátu bežnou praxou. 

■ VOLEBNÁ SIEŤ
Vidíme to už dnes na prístupe 

Radoslava Procházku k budúcoroč-
ným voľbám do parlamentu. Aj keď 
zákon dovoľuje umiestňovať volebné 
plagáty a iné nosiče informácií len 
dvadsaťjeden dní pred voľbami, Pro-
cházkova Sieť už v súčasnosti útočí 
na voličov a ďaleko od nej neodsko-
čila ani aktuálna agitácia Richarda 
Sulíka. Pravda, bez konkrétneho 
pozvania do volieb, ale s jasným 
zámerom politickej reklamy. Zákono-
darcovia mlčia, mlčí prezident a volič 

sa môže iba prizerať, ako sa na Slo-
vensku dobre darí bohatým politikom. 

 
■ UVÄZNENÍ V KVÓTACH
Otázkou  týchto dní sú aj kvóty 

na prideľovanie migrantov do štátov 
Európskej únie. Je na počudova-
nie, že superštát EÚ, ktorý si navo-
nok  zakladá na ľudských právach, 
k otázke migrantov zvolil tú najne-
schodnejšiu cestu. Pre všetkých. 
Kvóty pre migrantov znamenajú ich 
internáciu v štáte, v ktorom azda ani 
nechcú žiť. Pre prijímajúci štát zasa 
ohrozenie jeho stability prísunom 
ľudí s cudzou kultúrou, vierovyzna-
ním, mentalitou. Pritom až v týchto 

moslimského obyvateľstva znamenalo 
stratu identity. Ak sa občania bránia, 
tak aj preto, aby sa nemuseli stať 
svedkami vyhadzovania chrámov do 
vzduchu, ako sa to deje s kultúrnymi 
pamiatkami v neďalekej Sýrii. Štát 
strácal čas a energiu na ľudsko-práv-
nych stratégiách, ktorých aplikácia 
v praxi môže iba urýchliť zánik  hod-
notového zakotvenia našej populá-
cie. Napokon Európa na tom usilovne 
pracuje.  Začalo sa to sekularizáciou 
verejného života, v ktorom nábo-
ženstvo nemalo mať nijaké miesto, 
a v ostatnom období aj zavádzaním 
stratégie rodovej rovnosti, ktorú  nie-
ktoré kruhy označujú za kultúru smrti. 

Do takto duchovne vyprázdňu-
júcej sa Európy prichádza islamská 
expanzia, a keď jej mladí povedia 
dosť, väčšinové médiá ich označia  za 
neonacistov, fašistov a extrémistov! 
Prečo? Preto, že si chcú zachovať 
národnú a náboženskú identitu? Že 
chcú žiť podľa európskych zákonov, 
a nie podľa šaríe? Že chcú zachovať 
kultúrne dedičstvo predkov a nechcú 
sa pozerať na horiace a ničené 
chrámy? Že chcú žiť v mieri a dôs-
tojnosti? Dá sa vôbec prežiť tzv. poli-
tická korektnosť?

Namiesto povinných kvót náš 
parlament pripomína dôležitosť 
zohľadnenia a dôsledného využí-
vania existujúcich mechanizmov 
na riadne zabezpečenie ochrany 
vonkajších hraníc EÚ a podč iarkuje 
potrebu posilnenia politiky návratov 
a readmisií s cieľom odradiť ďalších 
nelegálnych migrantov.

O prešľapoch v kampani, o tom, 
že je podaný návrh na jeho trestné 
stíhanie za porušenie zákona o voľ-
bách, sa médiá akosi nezmieňujú. 
Pritom ide o zásadnú vec pre poli-
tický systém, ak nemá byť porušo-
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kanti sa spolu s ďalšími umelcami 
ocitli na ulici. Černoch poslúžil, 
černoch mohol odísť. Podivuhodná 
vďačnosť za pomoc pri volebnom 
víťazstve. 

Operetu ako „buržoázne ume-
nie“ kritizoval už v päťdesiatich 
rokoch minister kultúry Zdeněk 
Nejedlý, ale prežila. Čo nedoká-
zal Nejedlý, to zvládol filmový 
predstaviteľ partizánskych velite-
ľov Nálepku a Kukorelliho. Spolu 
s Ťapákom šmahom ruky zlikvi-
dovali hudobné teleso, ktoré sa 
vytváralo pol storočia a v svojom 
žánri patrilo medzi to najlepšie, čo 
v nebohom Česko-Slovensku bolo. 
Jeho osobnosti František Krištof 
Veselý, Oľga Gallová, Jaroslav Roz-
síval, Gizela Veclová, Jozef Kuchár, 
Mária Schweighofferová, Karol 

Vlach, Anton Baláž, Ivan Krajíček, 
Karol Čálik a ďalší roztlieskavali 
masy divákov doma i v zahraničí. 
Predviedli diela domácich autorov 
Dusíka, Martinského či Nováka. 

S operetou precestovali Nemecko, 
Holandsko, Luxembursko, Talian-
sko, Poľsko, Dánsko či Sovietsky 
zväz. Pri jedinom zájazde s Cigán-
skym barónom vypredali tridsať-
päť predstavení v 1 600-miestnom 
hľadisku mníchovského Deutsches 
Theater. Naštudovali diela Schu-
berta, Straussa, Lehára a ďal-
ších osobností svetového mena. 
Skvele odprezentovali muzikály 
My Fair Lady, Hello Dolly, Mann of 
la Mancha, West Side Story, Zorba, 
Loď komediantov či Evanjelium 
o Márii. V svetových premiérach 
uviedli pôvodné diela Revízor, 

Plné vrecká peňazí či Cyrano 
z predmestia.

Peter Dvorský mi v tom čase 
povedal: „Klasická opereta je 
veľmi náročný hudobný žáner. 

Bratislava je historické mesto na 
Dunaji. V každom prípade by malo 
mať klasickú operetu a ešte jedno 
javisko pre muzikál, alebo aspoň 
by sa mal na Novej scéne udržia-
vať aj operetný repertoár.“ Jeho 
prianie bolo neuskutočniteľné. 
Už neexistoval zohraný orchester, 
zbor, balet a väčšina interpretov 
bola na ulici. Divadlo, ktoré za dlhé 
roky zázračne zvládlo muzikálové 
i operetné herectvo, nemohlo 
vstať z popola. Bezduché prebe-
ranie českých muzikálov (samo-
zrejme v češtine), ktoré sa tu 
režírovali, či skôr kopírovali podľa 

videozáznamu, jeho repertoár 
nemohlo nahradiť. 

Jeho okiadzači v susednom 
Česku, ale aj u nás ho vynášali 
do nebies, svet sa predháňal 
v poctách, Američania mu posta-
vili bustu v senáte a švédska krá-
šovská akadémie niekoľkokrát 
rozhodovala o jeho kandidatúre na 
udelenie Nobelovej ceny za mier. 
Asi za to, že zlikvidoval slovenský 
zbrojársky priemysel...

Neskoršie pokusy o operetu, 
ktoré uskutočnili činoherní reži-
séri, skončili s rozpačitým výsled-
kom. Chýbala im Kramosilova, 
Krajíčkova, Oravcova, Slovákova 
a Sabovčíkova režisérska a choreo-
grafická operetná elegancia.

Pravý dôvod zrušenia spevohry 
ostal neznámy. Zo vzájomne sa obo-
hacujúceho operetného trojuhol-
níka Bratislava, Viedeň, Buda-
pešť ostala po barbarskom čine 
úsečka. Preto mi neostane nič iné 
len súhlasiť s tým, čo napísal do 
Jarjabkovej knižky viacročný dra-
maturg spevohry Kamil Peteraj: 
„Tento čin patrí do kategórie búra-
nia Podhradia a ničenia Bratislavy 
a jej odsun čo najďalej od Viedne 
a Budapešti.“ 

Žijeme podľa všetkých dostup-
ných informácií v demokracii. Ba čo 
viac, sme súčasťou Európskej únie, 
ktorej základným princípom je práve 
demokracia. Jeden zo základných 
princípov demokracie je sloboda 
slova, teda možnosť vyjadriť svoj 
názor verejne bez toho, aby bol jeho 
nositeľ proskribovaný. Platí tu často 
citovaná veta, ktorú vyslovil osvie-
tenský filozof Voltaire: „Nesúhlasím 
s vaším názorom, ale urobím všetko 
pre to, aby ste ho mohli slobodne 
povedať.“  A tu sa začína plazivé 
pásmo dvojtvárnosti a pokrytectva. 
V starom židovskom vtipe obviní 
Kohn Raubíčka, že mu zmizol pri 
jeho návšteve strieborný príbor. Na 
repliku podozrivého, či ho azda nepo-
dozrieva, Kohn odpovedá: „No, my 
sme ten príbor napokon našli. Ale zlý 

dojem ostal...“ Presne to je princíp, 
ktorým sa riadia súčasní publicisti, 
internetoví blogeri a iní mediálne činní 
aktivisti. Vyslovíte názor a hneď máte 
nálepku. Zastali ste sa v nedávnom 
referende Aliancie za rodinu preto, že 

manželstvo je pre vás zväzkom muža 
a ženy, ktorí spolu s prípadnými deťmi 
tvoria rodinné spoločenstvo? Isté 
kruhy vás hneď onálepkujú označe-
niami ako homofób, bigotný kresťan, 
spiatočník, xenofób, prípadne „suta-
nista“. Mávnete nad tým rukou a idete 
ďalej. Zastanete sa napríklad na inter-
netovej diskusii pána Dobrovodského 
z Malaciek, ktorého už roky terori-
zuje rozvetvená rodina takzvaných 
„neprispôsobivých“, rozumej Rómov, 

bývajúca v susedstve? Dočkáte sa 
označenia rasista, už známeho xeno-
fób a poniektorí snaživejší vám dajú 
nálepku aj extrémista či rovno fašista. 
A tento tichý teror označovania ľudí 
nálepkami beží na plné obrátky, či 
už sa to týka takzvaných Dúhových 
pochodov, prejazdu piatich ruských 
motorkárov Slovenskom či nedávnej 
demonštrácie proti prijímaniu imigran-
tov. Najzaujímavejší na tom je však 
fakt, že až na výnimky takzvané mien-
kotvorné médiá  poskytujú priestor 
najmä „nálepkovačom“. Platí to aj pre 
niektoré internetové diskusie, ktoré sú 
ostatne v posledných rokoch cenzuro-
vané tak prísne, že voľakedajší ideo-
logický tajomník ÚV KSS Pezlár by 
pochvalne pokýval hlavou. Pri témach 
ako Rómovia, hnutie LGBTI, situácia 
v Ukrajine a najnovšie aj imigranti sa 

Rázne proti migračným vlnám

Búranie spevohernej scény
Peter VALO

Keď zrazu  dostanete nálepku

AKO BOLO,  ČO BOLO

diskusie radšej ani neotvárajú. Samo-
zrejme, úplne demokraticky. Ešte by si 
diskutujúci všimli, že rovnaký názor, 
ktorý však „nálepkovači“ neuznávajú, 
má zopár desiatok či stovák ľudí na 
Slovensku. Mediálny priestor sa však 
okamžite uvoľní napríklad skupine 
„sedemdesiatich osobností Sloven-
ska“, ktorí známkujú premiéra za jeho 
návštevu Moskvy, vyslovujú vážne 
obavy pred „fašizáciou“ spoločnosti, 
prípadne kádrujú ľudí od šoubiznisu 
až po historikov. Na prvý pohľad by 
sa zdalo, že sú to v podstate len také 
neškodné mediálne tančeky. Ako keď 
vás niekto na tanečnej ohovoril, že ste 
drevo. No už na začiatku tohto udeľo-
vania nálepiek prišlo zopár ľudí naprí-
klad o zamestnanie, lebo čudesný 
„monopol na nálepkovanie“ spolu 
s tlakom na celú spoločnosť vytvára 
strach. Demagogický vlak pod vlajkou 
takzvanej európskej korektnosti, či už 
rodovej, sexuálnej, rasovej a neviem 
ešte akej, je už rozbehnutý. Ako som 
zaregistroval, tlak vyvoláva protitlak 
a obe strany − tí čo nálepky rozdávajú 
aj tí čo ich vyfasujú − si začínajú robiť 
zoznamy ľudí. A to nie je vonkoncom 
dobré. 

Darmo má minister vnútra 
Robert Kaliňák jasno v migračnej 
politike, keď realita je iná. V Európ-
skom parlamente za kvóty hlasovali 
tak poslanci vládneho Smeru, ako 
aj opozičných strán, kresťanských 
demokratov nevynímajúc. Logickým 
dôsledkom takého správania sa poli-
tikov je obč ianska nespokojnosť. 
Navyše, ak ide o takú vážnu vec, 
akou je islamizácia Európy. Lebo 
kvóty pre migrantov v konečnom 
dôsledku môžu znamenať hrozbu 
straty vlastnej európskej kultúry. 
V tomto duchu vydala svoje stano-
visko aj Matica slovenská: „Matica 
slovenská privítala zamietavé sta-
novisko vlády k určeniu kvót pre 
utečencov, pretože predstavujú 
hrozbu pre Európu a neriešia korene 
problému prisťahovalectva. Tie sú 
v narušení poriadku v arabských 

štátoch a v nedostatočnom strážení 
vonkajších hraníc Európskej únie. 
Určenie kvót by bolo akousi „zmlu-
vou“ medzi Európou a prepravcami 
utečencov, čo je neprijateľné.“

Valiace sa masy migrantov 
do Európy, neschopnosť Talian-
ska a Grécka pri ochrane hraníc 
a nemohúcnosť európskych inšti-
túcií v riešení otázky nelegálneho 
prisťahovalectva nenechávajú 
občanov nášho štátu ľahostajnými. 
V sobotu 20. Júna sa v Bratislave 
konala demonštrácia proti prisťa-
hovalectvu. Na prekvapenie mno-
hých hlavné mesto zaplavili tisíce 
odporcov bruselských kvót. Organi-
zátori odhadujú účasť až na desať 
tisíc. A neboli to len ultrapravicoví 
radikáli, neonacisti a futbaloví chu-
ligáni, ale i nespokojní Slováci, 
dokonca ženy, ktoré isto nebudú 

bojovať na uliciach s políciou. 
Verejnoprávny rozhlas ešte v ten 
deň informoval, že ide o akciu „neo-
nacistov a futbalových chuligánov“. 

No nešlo len o médiá, ktoré 
o sobotňajších udalostiach v Brati-

slave prinášali informácie, ktorým 
chýbali základné požiadavky žur-
nalistickej  etiky. Ich šéfovia zrejme 
zabúdajú, že súčasné informačné 
technológie umožňujú občanom 
dostať sa k alternatívnym zdrojom, 
a nie sú závislí od toho, čo im serví-
rujú hlavnoprúdové médiá. Pozoru-
hodná je najmä réžia sobotňajších 
udalostí a ich výklad. Uskutočnili sa 
dve protestné zhromaždenia,  jedno 
proti islamizácii Európy a druhé proti 
protestu. Vedenie mesta poznalo ich 

pohnútky, a predsa dopustilo,  aby 
sa obidve skupiny stretli. Dokonca  
na poslednú chvíľu pochod proti-
islamistov polícia nasmerovala cez 
námestie okolo  prezidentského 
paláca, kde čakala skupinka ich 
odporcov. Takže k stretu obidvoch 
skupín muselo prísť. 

Je zaujímavé, že práve pred 
príchodom na miesto stretnutia 
s odporcami protestu polícia zasta-
vila sprievod a  v dave sa objavili 
ľudia s kuklami na hlavách.  Medzi 
účastníkmi protestu vybuchla 
dymovnica. No napriek tomu sa nič 
nestalo, k nijakému incidentu nedo-
šlo. Z of iciálnych zdrojov sa na orga-
nizátorov protestného zhromažde-
nia vzniesli obvinenia za všetko, čo 
sa v ten deň v Bratislave udialo. Za 
zničenie policajných áut, za útok na 
cyklistické preteky... Počas trvania 
protestnej akcie na Námestí SNP 
k nijakému násiliu a výtržnostiam  
nedošlo. Na protestnom zhromaž-
dení odzneli požiadavky v ničom 
nevybočujúce z rámca ústavnosti, 
zákonnosti a tradícií. Paradoxom 
je, že počas incidentu pod Bra-
tislavským hradom organizátori 
z tr ibúny na Námestí SNP ďakovali 

polícii za pokojný priebeh podujatia. 
Alebo bolo nevyhnutné vyvolať inci-
dent, aby sa dalo  povedať, že išlo 
o extrémistické zhromaždenie, a to 
už je dôvod zakázať verejné zhro-
maždenia občanov? Isto, skupinka 
radikálov a futbaloví fanúšikovia – 
aj mimo územia Slovenska – využili 
tento protest a pouličný boj s polí-
ciou. Takéto správanie sa odmieta 
aj Matica slovenská. 

V to sobotné popoludnie Bra-
tislava ožívala mladými ľuďmi. 
Napokon, veď práve ich budúcnosť 
je politikou EÚ ohrozená. Ešte si 
pamätáme, ako sa niektoré krajiny 
EÚ urputne bránili pred príchodom 
žiadateľov o prácu  z východných 
štátov Únie a dokonca odsúvali 
možnosť vydávania pracovných 
povolení pre nich. Ale migranti zo 
vzdialenej Ázie č i z Afr iky mali 
zelenú. A ako povedal R. Kaliňák 
v diskusnej relácii televízie TA3, 
Európa urobila množstvo chýb, 
zmenila štatút nelegálnych mig-
rantov na legálnych zhruba piatim 
miliónom nelegálnych prisťaho-
valcov.  Vzory pr iťahujú a dnes 
si Európa nevie poradiť s ich 
prílevom. 

Pred sedemnástimi rokmi 
zrušili spevohru Novej scény. 
Dušan Jarjabek bol jedným z jej 
sólistov a nejaký čas aj riadite-
ľom divadla. Po rokoch zosta-
vil knižku spomienok osob-
ností, ktoré toto divadlo milovali 
a tvorili. Pri krste knihy Spe-
vohra Novej scény...? sa stretli 
v budove SND, aby si pripomenuli 
obdobie najväčšej slávy, ako aj 
nezmyselný koniec. 

V časoch Mečiarovej vlády 
vzniklo hnutie Zachráňme kul-
túru. Jeho členovia okupovali 
budovu ministerstva kultúry 
a žiadali zmeny. Iróniou osudu je, 
že medzi nimi nechýbali ani muzi-
kanti z orchestra spevohry Novej 
scény. Vložili sa do masívnej kam-
pane, ktorá mala zmiesť mečiariz-
mus. Podarilo sa. Nastúpil dzurin-
dizmus − miklošizmus. Muzikanti 
spolu so „záchrancami kultúry“ 
jasali. Dlho sa však netešili. Herec 
Milan Kňažko, ktorého vyplavila do 
ministerského kresla aj iniciatíva 
záchrancov kultúry, vymenoval za 
riaditeľa divadla Mareka Ťapáka 
a zrušili Spevohru.  Víťazní muzi-
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Pamäti o našom najdôležitejšom médiuBezdomovci, ktorí majú inva-
lidné alebo predčasné dôchodky, 
začali využívať cestovanie vlakmi 
zadarmo. Na staniciach a aj vo vla-
koch ich je preto o čosi viac. Navr-
hovaná novela zákona o dráhach 
umožní vyviesť zo železničnej 
stanice ľudí, ktorí svojím zjavom 
a zápachom znepríjemňujú cestu-
júcim čakanie na vlaky. Voči novele 
sa vznieslo niekoľko pripomienok, 
ktoré odsúvajú jej platnosť na 
november 2015. Plánovaná právna 
norma má podľa autorov skvalitniť 
cestovanie verejnosti.

Železničné stanice sú stra-
tegické miesta, kde sa ľudia bez 
domova stretávajú a niektorí žobrú 
alebo hľadajú suché a teplé miesto 
na prespanie. „Oprávnenie takéto 
osoby vykázať alebo vyviesť má 
podľa zákona prevádzkovateľ dráhy, 
ktorý bude zároveň posudzovať, či 
tieto osoby obmedzujú alebo obťa-
žujú ostatných cestujúcich. Ustanove-
nie sa týka obvodu dráhy, ktorým je 
priestor určený na umiestnenie dráhy 
a jej súčastí. Stanica, nástupištia 
a jej bezprostredná blízkosť,“ uviedol 
Martin Kóňa, hovorca ministerstva 
dopravy.

Organizácie a združenia, 
ktoré pracujú s ľuďmi bez domova, 
o návrhu novely nevedeli. Preto sa 
s pripomienkami na ministerstvo 
nestihli obrátiť. O novom nariadení 
sa dozvedeli z médií. Novelu však 
považujú za diskriminačnú, pretože 
situáciu nerieši, len presúva. Bezdo-
movci sa tak zo staníc iba premiest-
nia pred stanice.

V Košiciach je približne osem-
sto bezdomovcov. Arcidiecézna 
charita Košice poskytuje prístre-
šie približne sto štyridsiatim až 
sto päťdesiatim z nich. „Keď cho-
díme na stanice, často stretávame 
ľudí, ktorí na staniciach trávia čas 
a využívajú cestovanie zadarmo,“ 
hovorí vedúca charitatívneho domu 
Soňa Hlaváčová. „V lete je však na 
staniciach viac bezdomovcov ako 
v zime. Dôvodom je najmä to, že keď 
nie je veľká zima, radšej prebývajú 
vonku. Takto majú pocit, že si môžu 
robiť, čo chcú, a prespia radšej 
vonku alebo na staniciach,“ dodáva 
S. Hlaváčová.

Približne tristoosemdesiat ľudí 
bez domova tvorí klientelu Domu 
charity sv. Vincenta v Žiline, no na 
území mesta je bezdomovcov viac. 
Na stanice chodia najmä tí, čo nevy-
užívajú služby, ktoré charita ponúka. 
Najčastejšie sa tam zhromažďujú 
opití ľudia, ale aj takí, ktorí sa potre-
bujú socializovať, teda stretnúť 
s inými ľuďmi. Nekonfliktných bez-
domovcov zo stanice polícia nevyha-
dzuje. No nájdu sa aj takí, ktorí ces-
tujúcich skutočne obťažujú a pýtajú 
peniaze. Odkedy existuje možnosť 
cestovania zadarmo, zaznamenali 
viac migrujúcich bezdomovcov aj 
sociálni pracovníci v Žiline. V Brati-
slave žije odhadom tritisícpäťsto až 
štyritisíc ľudí bez domova. Na sta-
niciach sa denne pohybuje približne 
sedemdesiat bezdomovcov. Niektorí 
sa sem chodia len zohriať, iní však 
obťažujú cestujúcich a žobrú.

Slovensko nemá stratégiu pre-
vencie riešenia problému bezdo-
movectva. Tiež tu chýba podpora 
sociálneho začlenenia a boja proti 
chudobe. „Návrh rozhodne nerieši 
príčinu. Tí ľudia ostanú na ulici 
a budú si ich prehadzovať inštitú-
cie ako horúci zemiak. Príčinou je 
nefunkčne nastavený systém, ktorý 
dlhodobo zlyháva,“ hovorí Sandra 
Tordová, štatutárna zástupkyňa 
OZ Proti prúdu. Aspoň čiastočným 
riešením by podľa nej bolo vybudo-
vanie siete kvalitných a dostupných 
služieb pre ľudí bez domova. 

                                                                                                    
Robert LANDIS

Diskriminácia 
bezdomovcov?

Profesor Ivan STADTRUCKER o Dejinách Slovenskej televízie

Bol jedným z ústredných riaditeľov Slovenskej televízie v ére samostatnosti Slovenska, ako vysokoškolský peda-
góg vzdelával stovky študentov. Ani ako osemdesiatnik neprestal byť činorodý a napísal jedinečné dielo o histórii 
televíznej tvorby a televízneho vysielania u nás.

● Kedy ste sa rozhodli napísať 
Dejiny slovenskej televízie?

Znie to možno neuveriteľne, ale 
dejiny slovenskej televízie som, pravda 
iba v duchu, začal písať hneď, len čo 
som vstúpil na televíznu pôdu. Už 
vtedy, bolo to v roku 1957, som si uve-
domil, že televízia je čosi úžasné a pre 
národ a jeho kultúru oveľa významnej-
šie než, povedzme, slovenská kine-
matografia alebo slovenské divadlo. 
V tomto presvedčení som si od prvých 
chvíľ zbieral údaje, zapisoval poznámky 
a robil fotografie. Pocit podielu na veľ-
kolepom  podujatí – na odstránení tech-
nického provizória a s ním súvisiacich 
porúch vo vysielaní, na zlepšení ume-
leckej úrovne programu, na vyrovnaní 
sa českej televízii, potom rakúskej ORF 
a napokon na dosiahnutí úrovne ostat-
ných európskych televízií – som nemal 
iba ja sám. 

● Kto ho mal spolu s vami?
Boli sme začiatkom šesťdesiatych 

rokov mnohí takto zapálení a nadšení 
zamestnanci Slovenskej televízie. 
Ba nebojím sa povedať, že všetci, čo 
vtedy pracovali v bratislavskej televízii. 
Niektorí z nás za svoju obetavú prácu 
pre televíziu zaplatili doslova životom. 
Pracovať deň čo deň neskoro do noci, 
vypiť litre kávy a žiť len na vlašskom 
šaláte to bol spôsob života, ktorý zni-
vočil nejeden mladý organizmus. Aj na 
pamiatku týchto, dnes už zabudnutých 
kolegov rozhodol som sa spracovať 
dejiny slovenskej televízie, pokladám to 
voči nim za svoju kolegiálnu povinnosť.

● Aký vplyv na vás mal päť-
ročný pobyt v českom, presnejšie 
v pražskom prostredí?

Vysoká česká kultúrnosť, histo-
rické povedomie a vlastenectvo mi uča-
rili a intenzívne pôsobili na moje seba-
uvedomenie a vnímanie sveta. Keď som 
prišiel na zápis na elektrotechnickú 
fakultu, jedna úradníčka povedala: 
„Je tady nějakej dráteník ze Sloven-
ska.“ No keď som prišiel po rokoch už 
ako televízny dramaturg do pražského 
Národného divadla pozrieť sa na gene-

rálku, priniesol som známemu umelcovi 
Radovanovi Lukavskému svoju knihu 
Teória filmovej dramaturgie. On počas 
pauzy obchádzal kolegov a ukazoval im 
ju so slovami: „Podívejte, co mi věnoval 
Stadtrucker.“ Rád by som bol, keby aj 
s mojimi Dejinami slovenskej televízie 
to dopadlo podobne, ale ...

● Aké boli predpoklady na 
vytvorenie diela, ktoré upravujete na 
vydanie? 

Predpoklady na napísanie dejín 
slovenskej televízie mám vari lepšie 
než hocikto iný. Okrem toho, že nás 
už ostalo nažive iba zopár z tých, čo 
kedysi pokusne z Kamzíka vysielali, 
ja som mal možnosť spoznať televíziu 
náramne zblízka a z viacerých strán. 
Začínal som ako inžinier elektrotech-
niky – bol som údržbárom televíznej 
kamery, šéfom zvukového oddelenia, 
členom celoštátnej Provozní rady a jej 
hlavným technológom pre zvuk. Pokra-
čoval som ako kandidát vied o umení 
– pracoval som ako redaktor filmového 
vysielania, potom ako dramaturg a sce-
nárista vo vychýrenej Hlavnej redakcii 
literárno-dramatického vysielania na 
úseku bratislavských pondelkových 
inscenácií. A skončil som ako ústredný 
riaditeľ Slovenskej televízie.

● To sú vaše skúsenosti, ale 
stačí to na vydanie diela?

Ukazuje sa, že nie je vždy dobre, 
keď človek toho príliš veľa vie. Pone-
chám bokom fakt, že takého človeka 
niektorí ľudia nemajú radi a sú aj takí, 
čo sa ho boja. Tým sa však netrápim. 
V mojom prípade je prioritný iný prob-
lém: mám obrovské, až neprehľadné 
množstvo poznatkov a informácií. Tie 
správne povyberať, utriediť a zoradiť do 
historicky náležitých súvislostí je nielen 
kumšt, ale aj veda.

● Aký by mal byť rozsah diela?
Dejiny spracúvam a archív STV 

navštevujem už pekných pár rokov. 
Vychádzalo mi to tak, že môj ruko-
pis bude mať asi tisícpäťsto strán, ale 
moji priatelia a odborní poradcovia ma 

Zhováral sa Roman KALISKÝ-HRONSKÝ – Foto: autor

v tom čase som sa už uchádzal o post 
ústredného riaditeľa STV. Odpoveďou 
bolo, že mi nik neodpovedal.

● Ako sa k projektu stavia 
vedenie RTVS?

Samozrejme že v RTVS o mojom 
projekte vedia, a aj keď nijakú doložku 
zvláštnych výhod som od nich nedo-
stal, pracovníci televízneho archívu 
mi ochotne vychádzajú v ústrety. Pred 
časom som sa obrátil aj na vedenie 
RTVS. Vydavateľstvo Perfekt požia-
dalo písomne riaditeľa Václava Miku, 
aby láskavo súhlasil s tým, že tele-
vízia bezplatne poskytne fotografie 
z televíznych inscenácií, aby mohli byť 
uverejnené v pripravovaných Dejinách 
slovenskej televízie.

● Aká bude teda budúcnosť 
diela?

Neviem, netuším. Verím, že 
Dejiny aj keď v oklieštenej podobe 
vyjdú. A čo sa týka  neredukova-
ného vydania? Zišiel by sa mi nejaký 
sponzor, ktorého veľkodušnosť by ma 
odbremenila od rutinných činností, 
takže overovanie dátumov, zostavo-
vanie registrov a pod.  by som mohol 
niekomu zaplatiť. Rátam aj s tým, že 
sa nijaký donátor nenájde a ja naďa-
lej budem odkázaný iba sám na seba. 
V takom prípade vykonám, čo budem 
vládať, a všetko z historického aspektu 
zmysluplné a dôležité zavesím na 
internet. Netrpím nijakou fixnou ideou 
výnimočnosti diela, len sa neviem 
zmieriť s predstavou, že by sa slo-
venská kultúra aj naďalej zaobišla bez 
dejín svojej najdôležitejšej národnej 
verejnoprávnej inštitúcie. 

SEBAOBR ANA

N a  t ý c h  a u t o r o c h  j e 
v š a k  z a u j í m a v á  n i e l e n  i c h 
t v o r b a ,  a l e  a j  ž i v o t n ý  p r í b e h . 
Z o b e r m e  s i  p o v e d z m e  M a x i m a 
G o r k é h o ,  s p i s o v a t e ľa ,  k t o -
r é m u  n a d b i e h a l  s a m o t n ý 
S t a l i n .  O n  t o t i ž  v e ľm i  d o b r e 
v e d e l ,  ž e  i b a  v e ľ k ý  s p i s o v a t e ľ 
h o  m ô ž e  u r o b i ť  n e s m r t e ľ n ý m . 
M a l  s í c e  o k o l o  s e b a  d e s i a t k y 
š k o l e n ý c h  p r o p a g a n d i s t o v , 

n o  v e ľm i  s i  ž e l a l ,  a b y  o  ň o m 
n a p í s a l  k n i h u  p r á v e  G o r -
k i j .  V e r i l ,  ž e  a k  b u d e  o  ň o m 
p í s a ť  p r i a z n i v o ,  z m y j e  z  n e h o 
v š e t k o  t o ,  č o  n a p á c h a l  p o č a s 
č i s t i e k  a  k o l e k t i v i z á c i e . 
P r e t o  h o  b o l o  t a k  č a s t o  v í d a ť 
v  j e h o  o b r o v s k e j  k n i ž n i c i , 
a k o  p o s t á v a  p r i  k n i h á c h  s p i -
s o v a t e ľa ,  o b č i a n s k y m  m e n o m 
A l e x e j  M a x i m o v i č  P e š k o v .

S t a l i n  v y c h á d z a l  G o r k é m u 
v  ú s t r e t y  t a k m e r  v o  v š e t k o m 
–  d o k o n c a  a k  o  t o  s p i s o v a -
t e ľ  p o ž i a d a l ,  d o k á z a l  p o m ô c ť 
a l e b o  n i e k o h o  o m i l o s t i ť .  B o l 
v š a k  a j  c h y t r ý  a  p r e š i b a n ý . 
K e ď  n i e k e d y  v  t r i d s i a t y c h 
r o k o c h  R u s i  v  k o n š t r u k t é r -
s k o m  Tu p o l e v o v o m  t í m e  v y v i -

n u l i  m i m o r i a d n e  v y d a r e n é 
l i e t a d l o ,  h o t o v ý  z á z r a k  l e t e c -
k ý c h  i n ž i n i e r o v ,  n a v r h l i  d o 
K r e m ľa ,  a b y  h o  m o h l i  p o c t i ť 
S t a l i n o v ý m  m e n o m .  Te n  t o 
o d m i e t o l  a  n a  j e h o  p r i a n i e 
m u  d a l i  m e n o  –  M a x i m  G o r -
k i j .  N e u r o b i l  t a k  z o  s k r o m -
n o s t i ,  a l e  z  p r e d v í d a v o s t i . 
V e ď  l i e t a d l o  s a  m ô ž e  z r ú t i ť , 
p o v e d i a ,  ž e  s a  z r ú t i l  S t a l i n , 

a l e b o  o  n i e k o ľ k o  r o k o v  n i e k t o 
v y v i n i e  i n é  l i e t a d l o ,  v ä č š i e 
a  d o k o n a l e j š i e ,  p r i  k t o r o m 
u ž  b u d e  S t a l i n  v y z e r a ť  a k o 
n e d o c h ô d č a  č i  t r p a s l í k . . . 

A j  n a p r i e k  t e j t o  p o c t e 
G o r k i j  k n i h u  o  S t a l i n o v i 
n e n a p í s a l .  A s i  b o l  t i e ž  p r e d -
v í d a v ý .  L i e t a d l o  s a  p r e d s a 
l e n  z r ú t i l o . . .  S p o m í n a m  t o  i b a 
p r e t o ,  a b y  s m e  s i  o ž i v i l i ,  a k o 
v e ľm i  m o c n í  t o h t o  s v e t a  t ú ž i a 
p o  n e s m r t e ľ n o s t i .  C h c ú ,  a b y 
s a  o  n i c h  a j  p o  s t á r o č i a c h 
h o v o r i l o  a  p í s a l o .  P r e t o  s i 
s t a v a l i  p y r a m í d y ,  p o m e n ú -
v a l i  m e s t á ,  n á m e s t i a ,  u l i c e 
i  l e t i s k á .  R o b i l o  s a  t a k  n a 
p o č e s ť  d i k t á t o r o v  i  v e ľ k ý c h 
h u m a n i s t o v ,  a k o  b o l  t r e b á r s 

V á c l a v  H a v e l .  A j  p o  ň o m 
p r e m e n o v a l i  z n á m u  p r a ž s k ú 
R u z y ň  n a  L e t i s k o  V á c l a v a 
H a v l a .

M o ž n o  s a  t o  b u d e  n i e -
k o m u  v i d i e ť  p r i t i a h n u t é  z a 
v l a s y  –  s t a v a ť  v e d ľ a  s e b a 
d i k t á t o r a  a  h u m a n i s t u ,  n o  j e 
t o  ú v a h a  a j  o  ľ u ď o c h ,  k t o r í 
i c h  o b k l o p o v a l i ,  k t o r í  s a 
u s i l o v a l i  a  s t á l e  s a  u s i l u j ú 
n i e č o  z  i c h  s l á v y  u r v a ť  s i 
a j  p r e  s e b a .  Č o  i n é  s i  m ô ž e 
č l o v e k  m y s l i e ť  p o v e d z m e 
o  m e s t s k o m  z a s t u p i t e ľ s t v e 
v  P r a c h a t i c i a c h ,  k t o r é  p r i 
h l a s o v a n í  o  r e k o n š t r u k c i i 
t a m o j š e j  k a p l n k y  z á r o v e ň 
r o z h o d l o ,  ž e  s v ä t é h o  V á c -
l a v a  v  n e j  b u d e  p r e d s t a v o v a ť 
V á c l a v  H a v e l  ( ! ) .  A ž  p a m i a t -
k a r i  t o  m u s e l i  v l a s t e n e c -
k ý m  p á n o m  n a  r a d n i c i  v y t ĺ c ť 
z  h l a v y .  Ta k é  b o l i  p r e d n e d á v -
n o m  u  n a š i c h  s u s e d o v ,  a  n i e -
l e n  t a m ,  p r i a m  p r e t e k y  v  t o m , 
k t o  s i  d o k á ž e  t o h t o  d r a m a t i k a 
a  p o l i t i k a  v i a c  u c t i ť  a  k t o  h o 
p o  s m r t i  b u d e  v i a c  o p l a k á -
v a ť .  A k o b y  h o  c h c e l i  t r o m f n ú ť 
v  a b s u r d n o s t i a c h . . .

K t o v i e ,  m o ž n o  v e r i l i  a j 
t o m u ,  ž e  s e d í  n a  n e b e s i a c h 
a  o d t i a ľ  s l e d u j e ,  k t o  z  p o z o -
s t a l ý c h  z a  n í m  v i a c  s m ú t i . 
V ž d y  t o  v š a k  b o l o  i  b u d e  i b a 
o  p o m i n u t e ľ n o s t i .  A  o  ľ u -
ď o c h ,  k t o r í  v o  v š e t k o m  r a d i 
p r e h á ň a j ú .

presvedčili, že je to nonsens, že taký 
traktát nikto čítať nebude a nikto mi ho 
ani nevydá. Dal som si povedať a usú-
dil som, že dejiny sa pokúsim spra-
covať na sedemsto stranách. Done-
dávna som sa pridŕžal tejto koncepcie. 
Teraz sa situácia vyvinula tak, že som 
konečne našiel ochotné vydavateľstvo 
Perfekt a že na Dejiny slovenskej tele-
vízie aj získalo grant. Grant štandardný, 
aký by asi dostalo na nejaké Povesti 
a legendy môjho rodného kraja. Čo je 
najsmutnejšie, financie, ktoré má vyda-
vateľstvo k dispozícii, umožňujú vydať 
knihu maximálne na dvesto päťdesia-
tich stranách.

● V čom je podstata problému 
s rozsahom diela?

Objasním to na príklade. Od roku 
1959 do roku 1989 slovenská televí-
zia každoročne pripravila vyše päť-
desiat inscenácií, z ktorých sa každá 
vyrovná kolibskému hranému filmu. 
Znamená to, že len jedna redakcia 
za tri dekády vyprodukovala vyše 
tisícpäťsto dramatických diel. A čo 
tie ostatné? Len ich titulový súpis by 
zaplnil jednu knihu! V Dejinách, ktoré 
pripravujem, treba aspoň pár slovami 
tie najvýznamnejšie diela charakte-
rizovať a zhodnotiť. A všimnúť si aj 
iné vysielania, napríklad Večerníčky. 
A potom, veľa vecí treba teoreticky 
konzekventne vysvetliť. Čo znamená 
napríklad, že „pondelkovou  inscená-
ciou bol hraný film“? 

● Neskúšali ste nadviazať spo-
luprácu s niektorou inštitúciou?

Ponúkol som vydanie Dejín slo-
venskej televízie prinajmenšom trom 
fakultám slovenských univerzít, na 
ktorých som masmediálne teórie 
v minulosti prednášal. Ponúkol som 
aj Slovenskej akadémii vied vydanie 
publikácie, na ktorej by inak museli 
pracovať traja odborní pracovníci SAV 
v trvalom pracovnom pomere aspoň tri 
roky. Výslovne som  zakaždým zdô-
raznil, že dejiny chcem ukončiť rokom 
1989, lebo na ďalšie obdobie by môj 
pohľad nemusel byť objektívny, keďže 

O  Č O M  J E  R E Č 

V ž d y,  k eď  p o č u j e m  m e n á 
r u s k ý c h  l i t e r á t o v  a k o  G o r k i j , 
Š o l o c h o v  a l e b o  D o s t o j e v s k i j 
a  To l s t o j ,  s p o m e n i e m  s i  n a 
s v o j h o  p r i a t e ľa ,  k t o r ý  n i e k e d y 
z a č i a t k o m  d e v ä ťd e s i a t y c h 
r o k o v  p r a c o v a l  v  Z b e r n ý c h 
s u r o v i n á c h .  O b č a s  v y k r ú t i l 
m o j e  t e l e f ó n n e  č í s l o  a  s t r u č n e 
m i  o z n á m i l :  „ P r íď ,  n i e č o  p r e 
t e b a  m á m .“  Z n a m e n a l o  t o ,  ž e 
s i  o p ä ť  o d  n e h o  p r i n e s i e m 
d o m o v  n e j a k ú  z a c h o v a n ú , 
z a v š e  e š t e  a n i  n e p r e l i s t o -
v a n ú  k n i h u  o d  s p o m í n a n ý c h 
a u t o r o v.  V  t o m  č a s e  s a  k a ž d ý 
z b a v o v a l  r u s k e j  a  s o v i e t s k e j 
l i t e r a t ú r y ,  d o  z b e r u  s a  v y v á -
ž a l i  t i s í c k y  k n í h  z o  š k o l s k ý c h , 
z  p o d n i k o v ý c h  a l e b o  z  v e r e j -
n ý c h  k n i ž n í c .  N i k t o  n e c h c e l 
m a ť  n i č  s p o l o č n é  s  R u s m i . 
B o l o  t o  v t e d y  t a k  t r o c h a  c h a o -
t i c k é ,  z m ä t e n é  o b d o b i e ,  k eď 
s a  m n o h í  z b a v o v a l i  s t r a n í c -
k y c h  k n i ž i e k  a j  s v o j e j  m i n u -
l o s t i  a  d o  z b e r u  v y h a d z o v a l i 
a j  k n i h y ,  k t o r é  s t á l e  p a t r i a 
m e d z i  s k v o s t y  s v e t o v e j  l i t e -
r a t ú r y .  E š t e  a j  d n e s  o b č a s 
z a v a d í m  p o h ľa d o m  o  t i e  o h r d -
n u t é  d i e l a ,  z a l i s t u j e m  v  n i c h , 
p r e t o ž e  i n a k  s a  p oze r á  n a  s v e t 
č l o v e k  v  t r i d s i a t k e ,  i n a k  v  p ä ť -
d e s i a t k e  a  i n a k ,  a k  h o  n a h á ňa 
u ž  s e d e m d e s i a t k a . . . 

Ohrdnuté diela
Rudolf SLEZÁK
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Škola života, ktorá vám ušetrí peniaze
Informačná kampaň o právach spotrebiteľov má za cieľ zvýšiť všeobecnú informovanosť obchodníkov 
a spotrebiteľov o právach spotrebiteľov v celej Európskej únii. Zastúpenie Európskej komisie na Sloven-
sku a Európske spotrebiteľské centrum v SR ju predstavili pred niekoľkými dňami.

Sp otrebiteľ  má jasné  práva ,  musí  ich vša k p oznať

Ivan BROŽÍK

má každý právo na spravodlivé 
zaobchádzanie. Char ta základných 
práv, európske zmluvy a odvetvovo 
špecif ické právne predpisy EÚ 
spoločne zaručujú vysokú úroveň 
ochrany spotrebite ľa. Pritom skú-
senosti spotrebiteľov sú rôzne. Až 
59 percent z nich dôverovalo online 
nákupom od podnikov vo vlastnej 
krajine, zatiaľ čo 36 percent dôve-
rovalo takýmto nákupom z iných 
krajín EÚ. Varujúce je, že až 23 
percent spotrebite ľov uskutočnilo 
v predchádzajúcich dvanástich 
mesiacoch nákup na základe zavá-
dzajúcej alebo klamlivej reklamy 
a až 44 percent sa stretlo s takou-
to reklamou. Zo skúseností ďalej 
vyplýva, že tr idsať spotrebite ľov 
zaznamenalo oneskorené doru-
čenie tovaru zakúpeného online 
vo svojej krajine, zatiaľ čo ôsmim 
percentám kupujúcich tovar vôbec 
nedoruč i l i.

■ VODU KÁŽU...
Smutné je zistenie, že 41 per-

cent obchodníkov v EÚ považuje 
náklady na dodržiavanie rôznych 
vnútroštátnych pravidiel v oblasti 
ochrany spotrebiteľa za veľkú pre-
kážku obchodu. Dozorujúce štátne, 
ale aj spotrebiteľské inštitúcie by 
nemali zabúdať na skutočnosť, že 
spotrebiteľské výdavky predsta-
vujú 56 percent HDP EÚ, zvýšenie 
dôvery spotrebiteľov sa teda môže 
priamo premietnuť do posilnenia 
hospodárskeho rastu. Novou smer-
nicou, ktorá sa uplatňuje vo všet-
kých č lenských štátoch, sa posilnia 
práva spotrebiteľov tým, že sa im 
poskytnú rovnaké práva v rámci 
celej EÚ, pričom sa zabezpečí pri-
meraná rovnováha medzi ochranou 
spotrebiteľa a konkurencieschop-
nosťou podnikov. 

cez internet do štrnástich dní, právo 
na zmluvy, ktoré neobsahujú nepri-
jateľné ustanovenia, právo na prav-
divú reklamu, právo na bezplatnú 
pomoc európskych spotrebiteľských 
centier v prípade problémov so 
zahraničným obchodníkom. Osve-
tová kampaň má rovnako osloviť 
spotrebiteľov aj obchodníkov. Cie-
ľom je informovať f irmy o právach 
spotrebiteľov, obmedziť sťažnosti, 
a tým predchádzať strate dôvery. 
Iniciatíva sa začala v lete minulého 
roka, keď nadobudla úč innosť nová 
smernica o právach spotrebiteľov 
(pozri IP/14/655). Jej obsahom sú 
nielen práva vyplývajúce zo smer-
nice o právach spotrebiteľov, ale 
aj z ďalších kľúčových právnych 
predpisov EÚ na ochranu spotre-
biteľa, ako sú smernice o Neprija-
teľných zmluvných podmienkach, 
o Nekalých obchodných praktikách, 
o Urč itých aspektoch predaja spot-
rebného tovaru a o zárukách na 
spotrebný tovar. Nová smernica 
o právach spotrebiteľov posilňuje 
práva spotrebiteľov v celej EÚ, a to 
najmä pri online nakupovaní.

■ PAMÄTAJTE!
Právne predpisy v oblasti 

ochrany spotrebiteľa v EÚ zaru-
čujú, že pri nákupe tovaru v super-
markete, platení účtu dodávateľovi 
energie alebo pri sťahovaní hudby 

„Vďaka novej legislatíve EÚ 
majú spotrebitelia v Európe silnej-
šie práva a vyššiu úroveň ochrany 
pri online nákupoch tovarov 
a služieb. Nedávny prieskum však 
ukázal, že iba dvanásť percent 
spotrebiteľov pozná svoje zák-
ladné práva. Iba tí, ktorí poznajú 
a vyžadujú svoje práva, môžu 
naplno využívať výhody plynúce 
z legislatívy. Dôvod, prečo realizu-
jeme osvetovú kampaň, je zvýšiť 
povedomie o tom, že spotrebitelia 
majú veľké práva pri tradičných aj 
online nákupoch,“ povedala Věra 
Jourová, komisárka Európskej 

komisie pre spravodlivosť, spotrebite-
ľov a rovnosť žien a mužov. Iniciatívu 
spustili v štrnástich členských štá-
toch: Grécku, Španielsku, na Cypre, 
v Portugalsku, Bulharsku, Lotyšsku, 
Taliansku, Poľsku, Českej republike, 
Litve, Estónsku, Maďarsku, Slovin-
sku a na Slovensku. Súčasťou kam-
pane sú reklamné plochy v nákup-
ných centrách a online videá.

■ ZÁKLADNÉ PRÁVA
Kampaň sa zameriava na päť 

kľúčových práv spotrebiteľa − právo 
na výmenu alebo opravu chybného 
tovaru, právo vrátiť tovar zakúpený 

na prepravný kont rak t  Eust rea -
mu s ruskou st ranou je  neopod-
statnená.  Prevádzka merace j 
s tan ice to t iž  n ie  je  upravená 
v  te j to  zmluve,  a le  v  samostat -
ných kont rak toch,  upravu júc ich 
technické podmienky preprav y. 
Ukra j ina má v  súčasnost i  k  d is -
pozíc i i  f yz ický rever zný tok 
cez p lynovod Vojany −  Užho -
rod (Bud ince),  p r ipomenul  vo 
v yh lásení  Vahram Chugur yan. 
Jeho ce lková kapac i ta  je  š t y r id -
sa ť  mi l iónov kub ických met rov 
denne,  uk ra j inská s t rana ho pr i -
tom v yužíva len na po lov icu.

■  ROZPOR V NÁ ZOROCH?
Ešte nedávno pre in ter-

netov ý por tá l  „ s lovenskoukra -
j ina“  chargé d ’a f fa i res  Ukra j iny 
v  SR I .  I .  Cholostenko v yh lás i l : 
„ Nev yuž i té  rezer v y v idíme a j 
v  spo lup rác i  v  ob las t i  t r anz i tu 
energonos ičov,  keďže  obe  naše 
k ra j iny  sú  k ľúčov ými  t ranz i t -
nými  p rep ravc ami  p lynu  a  ropy 
do  ďa lš ích  európsk ych  k ra j ín . 
Pod ľa nášho názor u  moho l  by 
by ť  rozprac ovaný  uk ra j insko -
- s lovensk ý  p ro jek t  v ýs t avby 
zásobníkov  p l ynu,  podobný 
schvá lenému p ro jek tu  v y t vo re -
n ia  kapac í t  na  úschovu  ve ľk ých 
s t ra teg ick ých  zásob  zemného 
p lynu  na  území  Česke j  repub l i k y 
v  reg ióne  M orav y,  k to ré  by  S lo -
vensko  moh lo  v yužíva ť .  Takéto 
zásobník y  by  moh l i  by ť  a j  na 
území  Uk ra j iny  neďa leko  h ra -
níc  so  S lovenskou repub l i kou. 
F inanc ovan ie  v ýs t avby  môže 
očakáva ť  zapo jen ie  f i nančných 
p ros t r i edkov  Európske j  bank y 
p re  rekonš t r ukc iu  a  roz vo j , 
k to rá  má v  úmys le  zdvo jnáso -
b i ť  svo je  inves t íc ie  do  p ro jek-
tov  energet i cke j  e fek t ívnos t i 
a  bezpečnos t i ,  k to ré  sa  rea l i -
zu jú  v  SR.  Real izác ia  takýchto 
pro jek tov,  k toré  p lne zodpove -
da jú  s t ratég i i  energet icke j  bez-
pečnost i  Európskej  ún ie,  by sa 
mala s ta ť  podstatným č in i te ľom 
preh ĺbenia par tnerských vz ťahov 
medzi  Ukra j inou a S lovenskom.“ 
Zostáva dúfa ť,  že A rsen i j  Jac e -
ňuk  ma l  iba  chví ľku  z lú  ná ladu .

Ukrajina chce dodávky plynu zo Slovenska podľa vlastných predstáv

Ukraj inský prez ident neočakávane a náhle zruši l  st retnut ie kraj ín V4 o energet ickej efek t ívnost i . 
Slovenská strana aj za účast i  eurokomisára pre energet iku Maroša Šefčoviča pr ipravovala toto roko -
vanie niekoľko mesiacov.

Kyjev  uplatňuje politiku nátlaku

Ivan BROŽÍK –  Foto: archív SNN

Z isk y,  k to ré  s i  po sla l i 
zo  S lovenska  do  zahran i -
č i a  inve s tor i ,  do s iah l i  3 , 4 
pe rcenta  h r ubého domá -
ceho p roduk tu  S lovenska . 
V  suse dnom Če sku to  bo lo 
až  päť  pe rcent  (214  mi l i á rd 
če sk ých kor ún ,  v  p re poč t e 
7,8  mi l i a rdy  e ura) .  Če sko sa 
t ak  za rad i lo  me dzi  t ro j icu 
na j väčš ích „v ý vozcov z isku“  
spome dz i  e urópsk ych kra -
j ín .  V iac  p ro s t r ie dkov v yp la -
t i l i  do  zahran ič i a  l en  Í r sko 
a  M al t a .  V  po sle dnom č í s le 
to  uvádza S t a t is t i ka  & My, 
časopis  Če ského š t a t is t ic -
kého úradu.  O dvoláva sa  na 
zdro je  z  Euros ta tu .

Mal ta  je  v  tomto  ukazo -
va te l i   m imor iadnym p la tcom, 
p re tože  do  zahran ič i a  na  d iv i -
dendách od iš lo  9 9 ,3  percen ta 
je j  H DP.  Za  h ran ice  Í r ska  i š lo 
6 ,1  percen ta  H DP k ra j i ny. 
V  opačnom pos tavení  je 
napr ík lad  Ho landsko ,  k to ré  je 
č i s t ým pr í jemcom d iv idend  na 
ú rovn i  7,7  percen ta  H DP.

Suma,  k to r ú  s i  zahra -
n iční  v las tn íc i  každoročne  od 
svo j i ch  spo ločnos t í  s ťahu jú , 
na ras tá .  Napr ík lad  v  r oku 
19 93 vo  fo r me d i v idend od i š lo 
z  Česka do  zahran ič i a  n ie -
ko ľko  des ia tok  m i l i ónov  ko r ún , 
v  r oku  20 0 0 to  už  bo lo  v yše 
10  m i l i á rd  a  v  r oku  2010 v yše 
170 m i l i á rd  ko r ún .  Rekordných 
224  m i l i á rd  ko r ún  do  zahran i -
č i a  od i š lo  v  r oku  2013 ,  v lan i 
ten to  p re  Česko nepr ínosný 
rekord  p rekonaný  nebo l . 

Podobné je  to  a j  na  S lo -
vensku ,  k to ré  má rovnako 
v ý znamný au tomob i lov ý  sek-
to r  a  f i nančné  inš t i túc ie  ov lá -
dané  zahran ič ím,  a le  a j  k ľú -
čové energe t i cké  spo ločnos t i 
sú  v  r ukách  cudzích  ma j i te -
ľov.  S lovenské  f i r my  t vo r ia 
len  nepa t r nú  čas ť  ce l kov ých 
t r ž ieb  a  z iskov,  k to ré  v ypro -
duku je  au tomob i lov ý  p r iemy-
se l  na  S lovensku .  Z  ana lý zy 
po r tá lu  Indexpodn ika te la .
sk  v yp lý va ,  že  do  zahran ič i a 
odchádza cez  nadnárodné 
spo ločnos t i  až  9 9  pe rcen t 
z isku  v  tomto  odve t v í . 

Väč š ina  menš ích  f i r i em 
podn ika júc i ch  v  au tomob i -
l ovom pr iemys le  má však 
tuzemské v las tn íc t vo .  Na 
S lovensku  pôsobí  61  percen t 
spo ločnos t í  s  domác im ma j i te -
ľom a  3 9  percen t  pa t r í  zahra -
n ičným v las tn íkom.  Na jväč š iu 
čas ť  s l ovensk ých  f i r i em t vor ia 
spo ločnos t i  s  r učením obme -
dzeným (317 ),  za  n im i  nas le -
du jú  ž i vnos tníc i  (193)  a  p r vú 
t r o j ku  uza t vá ra jú  akc iové  spo -
ločnos t i  (31).

A j  bank y  v lan i  za rob i l i 
v  č i s tom 56 0  m i l i ónov  eur 
a  čas ť  peňazí  pos la l i  do 
zahran ič i a .  V  tomto  roku  už 
po  š t y roch  mes iacoch  ma jú 
č i s t ý  z i sk  24 3  m i l i ónov  eur.

Pod ľa ana lý zy,  k to rá 
v ychádza la  z  t r ž ieb  a  z iskov 
jedno t l i v ých  f i r i em pôsob ia -
c i ch  v  au tomob i lovom p r ie -
mys le  za  r ok y  20 0 9 až  2014 , 
sú  na jväč š ím i  ťahúňmi  naše j 
ekonomik y  ve ľké  nadnárodné 
spo ločnos t i  s  i ch  p r iamymi 
zahran ičnými  i nves t íc iam i .

(šz)

Robíme 
na cudzinu

N A  M A R G O

slovenský plynovod na Slovensko. 
„Ukraj ina opakovane požiadala 
Slovensko, aby jej  povol i lo reverz 
cez  jednu zo štyroch t ranzitných 
plynovodných staníc (Užhorod 
−  Ve ľké Kapušany) na ukraj in -
sko -slovenských hranic iach, ale 
Eustream to odmietol s odkazom 
na dohodu s ruským dodávate -
ľom Gazpromu,“ napísala agen-
túra Reuters. Pr ipomeňme, že už 
existujúc i reverz cez Vojany nie 
je kapacitne využitý. Prezident 
Jaceňuk však argumentuje tým, 
že „ ...  úplný slovenský reverz by 
pomohol Ukraj ine ukonč iť  závis-
losť  od Gazpromu, a prípadne 
dovážať  všetok plyn z EÚ“.

■  ZDRŽANLIV Ý POSTOJ
Slovenská d ip lomac ia  nate -

raz nereaguje na k r i t iku  Ukra -

j iny.  Uprednostňuje  rokovania , 
za prospešné sa považu je možné 
s t retnut ie  zástupcov Ukra j iny, 
Európskej  komis ie,  Gazpromu 
a Eust reamu v zmys le minu lo -
ročnej  dohody z  Ve ľkých Kapu-
š ian.  S lovenský prepravca 
p lynu Eust ream má záujem na 
konšt ruk t ívnom r iešení  s i tuá -
c ie.  Reaguje tak na l is t  uk ra j in -
ského premiéra A rsen i ja  Jace -
ňuka,  adresovaný orgánom EÚ. 
„ Eust ream je  pr ipravený pr is túp i ť 
k  t ýmto rokovaniam a v  max imál -
ne j  miere  podpor i ť  uk ra j inskú 
s t ranu,  súčasne a le  musí  bra ť 
do úvahy svo ju zodpovednos ť 
za za is ten ie preprav y p lynu do 
množst va š tá tov Európskej  ún ie,“ 
povedal  pre médiá hovorca f i rmy 
Vahram Chugur yan.  Zároveň 
upozorn i l ,  že s ťažnos ť  Ukra j iny 
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Rokovanie sa malo uskutočniť 
v Ukrajine v meste Ivano-Fran-
kovsk. Ukrajinský premiér Arsenij 
Petrovyč Jaceňuk napadol Sloven-
sko za dohodu s Gazpromom. Uro-
bil to nediplomaticky, podľa pozo-
rovateľov až arogantne. Ukrajina 
zašla až tak ďaleko, že vyslovila na 
adresu Slovenska obvinenie z toho, 
že porušujeme zákony Európskej 
únie. Zrejme aj to je vysvetlenie pre 
neohlásenú neúčasť predstaviteľa 
Ukrajiny na konferencii GLOBSEC 
v Bratislave. Ten istý A. Jaceňuk 
s predsedom slovenskej vlády 
R. Ficom spustil vlani na jeseň 
reverzný tok plynu do Ukrajiny. Bolo 
to ústretové rozhodnutie Slovenska 
voč i susedovi na východe, ktorý 
bol v núdzi, aj keď existovalo vážne 
riziko zhoršenia diplomatických 
vzťahov s  naším tradičným energe-
tickým partnerom.

■  ZREJMÁ NESPOĽAHLIVOSŤ
Slovensko minulý rok v sep-

tembr i napr iek t laku Gazpromu, 
k tor ý bezdôvodne zníž i l  dodávky 
aj k nám o päťdesiat percent, 
spust i lo reverzný tok plynu cez 
Vojany do Ukraj iny. V zimnom 
čase a v čase nedostatku energe-
t ických surovín tak Ukraj ina mala 
k dispozíc i i  takmer pätnásť  mi -
l iárd kubíkov plynu, čo sú takmer 
t r i  štvr t iny jej  celoštátnej sezón-
nej potreby. Ukraj inskí odberate -
l ia však nikdy maximálny objem 
možných dodávok nevyuži l i . 
Teraz sa vláda Arseni ja Jaceňuka 
pod ľa agentúry Reuters obrát i la 
na úrady EÚ s tým, že slovenský 
plynový operátor Eustream svojou 
dohodou s Gazpromom bráni ve ľ-
kému reverzu plynu cez k ľúčový 
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dnes som presvedčený, že nie len 
nemohol  r iadiť  taký to úrad, ale 
že nemá čo ako prokurátor na GP 
dnes sedieť.  A preto som bol pre -
kvapený, že pán K iska ako kan-
didát na prezidenta stále hovor i l , 
že keď  pr íde, okamži te vymenuje 
Čentéša. Že iného nevymenuje,  
vymenuje Čentéša.

●  Ako hodnot í te správanie 
sa prez identa počas spomien-
kových slávnost í  skončenia 
druhej svetovej vojny na Dukle 
a na Slavíne, a le a j  v Banskej 
Bystr ic i  pr i  pr í lež i tost i   SNP? 
Môže Slovensku ubl íž iť  jeho 
nepriateľský postoj k Rusku?

Ja neviem, č i  pán prezident 
má nepr iate ľský postoj  k Rusku, 
asi  by som to do tej to pozíc ie 
nestaval ,  a le jeho rozhodnut ia 
môžu takéto emócie u ľudí vyvo -
lávať.   Ak sa rozhodol nezúčastniť 
sa na t ýchto oslavách  ako prezi -
dent SR, ako predstavi te ľ  nášho 
štátu a všetkých občanov SR, 
som presvedčený, že jeho kona-
nie nebolo správne. Keby sa roz-
hodol ako občan, a nie ako pre -
z ident,  že sa nebude na takýchto 
udalost iach zúčastňovať,  je to 
jeho osobné stanovisko, ale ako 
prezident SR mal s i  pý tať  súhlas 
občanov na takéto konanie. 

●  A akou formou by si mal 
vypýtať   stanovisko občanov?

Tak ako sa to robí.  Agen-
túr y pr iebežne robia pr ieskumy 
verejnej  mienky.  Urč i te nie cez 
referendum. 

●  Vy ste každoročne 17. 
novembra polož i l i  veniec pr i 
pamätníku obet í  komunist ic -
kého rež imu na brat islavskom 
cintor íne vo Vrakuni .  A ž pre -
z ident Kiska poruši l  t radíciu. 
O čom to svedč í?

Nemyslím si ,  že ja ako bývalý 
prezident by som sa mal  posta-
v iť  do úlohy sudcu prezidenta. 
Za svoje rozhodnut ia zodpovedá  
všetkým občanom. Fak tom je,  že 
som na t ieto p ietne ak ty chodi l 
každý rok a bol  som aj  naposledy, 
keď  som už prezidentom nebol. 
A nebral  som to ako povinnosť, 
a le ako niečo, k čomu ma obete 
t ýchto ľudí zaväzujú.  

●  V Ukraj ine sa prez iden-
tom stal ol igarcha, k torému náš 
prezident prejavuje pr í l išnú 
náklonnosť.  Aké posolstvo pre 
spoločnosť  t ým vysiela?

Nikdy som  v pozíc i i  o l igarchu 
nebol,  som presvedčený, že ani 
nebudem, tak jeho poc i t y hodno -
t iť  neviem. 

 
●  Je t iež hor l ivým podpo -

rovateľom NATO, čo napokon 
vygenerovalo protestné zhro -
maždenia prot i  základniam 
NATO na Slovensku. Ako vní -
mate angažovanosť  prezidenta 
v tomto smere?

Slovensko je č lenom A l ian -
c ie,  zav iaza l i  sme sa na nap ĺňa-
n ie  je j  p rogramov.  N ik to  nás tam 
net lač i l ,  i š l i  sme tam dobrovo ľne. 
Teda sme spo luzodpovední  za 
po l i t iku  A l ianc ie.  Na druhej 
s t rane,  ak by som mal  konkrétne 
odpoveda ť  na vašu otázku,   in i -
c ia t íva prez identa na zv yšova-
n ie  pôsobenia vo jsk  NATO na 
S lovensku je  zby točná,  lebo 
s i  to  nev yžaduje  an i  samotná 
A l ianc ia.  Dnes č i  chceme,  a lebo 
nechceme,  máme tu pr ís lušníkov 
A l ianc ie  a j  zo Spojených š tátov 
−  vo jakov.  Je to  súčas ť  naše j 

dohody.  Č i že s  t ým,  čo tu  máme, 
s  t ým súhlas i ť  musíme.   Aká po l i -
t ika  A l ianc ie  bude do budúcna, 
to  dnes n ik to  nev ie,  a le  som pre -
svedčený,  že by sa mal i  obnov i ť 
s t retnut ia  NATO −  Rusko.

●  O A .  K iskovi  sa vedelo, 
ak ým spôsobom zbohato l , 
napr iek tomu v yhra l  vo ľby. 
A neuplynul  ani  rok od jeho 
nástupu do funkcie a už je  na 
svete pet íc ia za jeho odvola -
nie z  funkcie.  Čo si  mysl í te , 
prečo?

Každý pol i t ik  má svoj ich 
pr iaznivcov a t ých, k tor í  ho 
nemajú radi .  Takže t í,  k tor í  na 
prezidentovi  K iskovi  v id ia niečo, 
čo sa im nepáč i  a lebo o čom si 
mysl ia,  že nerobí dobre, tak sa 
vy jadr i l i  touto formou. Je to ich 
s lobodné rozhodnut ie.  A č i  s t ým 
súhlasím, alebo nesúhlasím, to 
n ie je dôleži té. 

●  Čo môže pre Slovensko 
znamenať  prez ident Kiska?

Jeho konanie môže by ť  hod-
notené pozi t ívne,  a le aj  nega-
t ívne. Aby bol  vnímaný pozi t ívne, 
musí by ť  prezidentom vnímavým, 
nemôže by ť  prezidentom zah ľa-
deným do niek tor ých pol i t ických 
st rán.  Musí by ť  prezidentom, 
k tor ý bude akceptovať  NR SR, 
v ládu, lebo prezident ,  par lament 
aj  v láda  sú zástupcovia s loven-
ského štátu navonok aj  vnútr i .  Č i 
bude pre Slovensko prospešný, 
a lebo nie,  bude závis ieť  od toho, 
aký bude mať  vz ťah k pol i t ike 
t ýchto inšt i túc ií.  

●  Má prezident také právo -
moci ,  aby mohol ísť  prot i  par la -
mentu a vláde?

Urč i te,  hoc i  ústava prezidenta 
nepostavi la do pozíc ie toho,  k to 
s konečnou platnosťou rozhoduje. 

●  Na Slovensku sa veľmi 
dávno hovor í o vy tvorení pre -
z identského systému. Sme  
necelý rok pred voľbami, iste 
bude táto otázka v krátkom 
čase per t rak tovaná. Čo si 
o tom myslíte? Je pre Slovensko 
vhodný prezidentský systém?

Na Slovensku má t radíc ie 
par lamentar izmus  a  postavenie 
prezidenta v súčasnost i  vyhovuje 
súčasnému pol i t ickému systému  
a zodpovedá aj  t radíc iám. Pre -
zident by však mohol mať  právo 
legis latívnej in ic iatívy,  aby sám 
mohol  predk ladať  zákony. Usi lo -
val  som sa o to,  ale nikdy mi to 
nepreš lo.  Pretože pol i t ické st rany 
o to nemajú záujem. Proces pr i -
j ímania zákonov by sa pr i tom 
nemeni l .  Toto  rozšíren ie  prá -
vomocí  prez identa by som as i 
vede l  akceptova ť.  Inak s i  mys -
l ím,  že postaven ie  prez identa 
v  súčasnost i  s tač í  a  zodpovedá 
pot rebám spo ločnost i .

Rok prezidenta Slovenskej republiky Andreja Kisku optikou jeho predchodcu Ivana Gašparoviča

Ivan Gašparovič bol dve volebné obdobia prezidentom Slovenskej republiky. Napriek tomu, že počas desiatich rokov jeho funkčného obdobia sa na poli-
tickej scéne vystriedali vlády s rozdielnym programovým aj ideovým zameraním, nevznikali pnutia, ktoré by ohrozovali stabilitu štátu. Jeho ústredným 
mottom bolo: Myslím národne, cítim sociálne. Bol spolutvorcom slovenskej ústavy a do povedomia občanov Slovenska sa zapísal ako politik rešpektujúci 
demokratické princípy ústavnosti. Vždy a všade presadzoval slovenské národné a štátne záujmy, obhajoval  slobodu a nezávislosť Slovenskej republiky. 
Ctil si kultúru a národné tradície. S Ivanom Gašparovičom hovoríme o jeho nástupcovi Andrejovi Kiskovi, ktorý 15. júna zavŕšil rok vo funkcii prezidenta.

Vo voľbách uspeje len kandidát s podporou strany

Eva ZELENAYOVÁ – Foto: Ladislav LESAY, SNN

Ja som si  to tak to neuve-
domi l ,  a le ak je to tak, tak máte 
pravdu. 

●  Ktoré rozhodnut ia pre -
z identa Kisku považujete za 
nešťastné a prečo?

Nedovolím si  kr i t izovať  pre -
zidenta,  ale musím povedať,  že 
hneď  jeho pr vé rozhodnut ie ma 
ve ľmi sk lamalo.  Ešte v čase, 
keď  som bol  prezidentom repub-
l iky,  zvol i la  NR SR  kandidátov 
na sudcov Ústavného súdu SR. 
Na miesta,  k toré sa v tom čase 
uvo ľni l i .  Vo verejnost i ,  najmä 
na nát lak niek tor ých pol i t ických 
st rán, ale aj  samého kandidáta 
na prezidenta K isku, sa vy tváral 
názor,  že nesmiem vymenovať 
t ýchto kandidátov,  že to je už 
vec nového prezidenta.  To však 
nebola pravda, čo bolo potvr-
dené aj  stanoviskom Benátskej 
komisie,  pod ľa k torého úradu-
júc i   prezident má ústavné právo 
vymenovať  sudcov ústavného 
súdu.  Problém v tom čase spo -
č íval  v tom,  že ak by som ich 
bol  vymenoval a bol i  by u mňa 
zloži l i  s ľub, zväčši l  by sa počet 
sudcov Ústavného súdu SR daný 
ústavou. Ja som teda mohol sud-
cov vymenovať,   a le s t ým, že 
s ľub z lož ia až u budúceho pre -
z identa,  čo je podmienkou ujať 
sa funkc ie ústavného sudcu. No 

a z toho bol  ve ľký kr ik .  Ja som 
zaviedol prax sk ladania s ľubu 
sudcov Ústavného sudu SR pr i 
ich vymenovaní.  Pochopi te ľne, že 
som si  uvedomoval,  čo by taký to 
postup znamenal na konc i  môjho 
funkčného obdobia,  a preto som 
sa rozhodol sudcov nevymenovať, 
no nepovažoval  som za nevy-
hnutné o tom hovor i ť.  Prot i  tomu, 
aby som ja vymenoval t ýchto sud-
cov, sa ohradzoval najmä  Ján 
Mazák, poradca prezidenta K isku. 
A zabudol na to,  že práve on bol 
prezidentom Schusterom  vyme-
novaný v  decembr i  a s ľub sk ladal 
až neskôr.  Teda sám bol  v takej to 
s i tuác i i ,  keď  bo l  najskôr vymeno-
vaný, a potom sk ladal  s ľub. Takže 
bol  som prekvapený, že pán pre -
z ident  potom, keďže som ich ja 
nevymenoval,  on vymenoval iba 
jednu sudkyňu zo š iest ich kandi -
dátov a mal vymenovať  t roch. 

●  A je to chyba?
Je to jednoznačné porušenie 

ústavných č lánkov a  za pravdu 

mi dáva i  súčasné vy jadrenie 
senátu ÚS. Prezident má vyme-
novať  pôvodných kandidátov na  
sudcov Ústavného súdu SR, k to -
r ých mu navrhla  NR SR na zák-
lade splnených podmienok. 

●  Ozaj ,  kauza generálneho 
prokurátora . Bol i  to veľké t laky 
na vás?

Nevymenovanie Čentéša 
za generálneho prokurátora sa 
nedá porovnávať  s nevymenova-
ním sudcov Ústavného súdu SR.  
Pretože pr i  sudcoch  má NR SR 
ústavou stanovené kr i tér iá,  k toré 
musí kandidát na sudcu ÚS spl -
niť.   Napr iek tomu, že  NR SR 
volí  kandidátov na sudcov ÚS 
pod ľa jasných kr i tér ií,  preziden-
tovi  posky tuje  dvojnásobný počet 
kandidátov,  aby z nich vybral . 
A t ých, k tor ých vyber ie,  musí 
vymenovať  za sudcov Ústavného 
súdu SR.  Pr i  vymenovaní gene-
rálneho prokurátora prezident 
skúma, č i  zvolený kandidát NR 
SR sp ĺňa podmienky na to,  aby 
r iadi l  takúto inšt i túc iu.  No a v  pr í -
pade Čentéša som jednoznačne 
poukázal na dôvody, prečo tento 
kandidát nemôže by ť  generálny 
prokurátor.  Pr i  vo ľbe generál -
neho prokurátora skutočne iš lo 
o korupc iu medzi  poslancami,  
hovor i lo sa,  ko ľko musí dostať 
poslanec za hlas, ak zahlasuje 

za jedného alebo druhého kan-
didáta,  že doš lo k  st retnut iu 
predsedu NR SR s podnikate -
ľom, k torému s ľúbi l ,  že ho bude 
informovať  o pr iebehu vol ieb. 
Dokonca keď  koalíc ia v idela,  že 
ich kandidát nemôže prejsť,   zme-
ni la v pr iebehu vo ľby volebný 
zákon, k tor ý som vrát i l .  Okamžite 
na druhý deň  po vrátení ho znovu 
schvál i l i .  Tu s i  t reba všimnú ť  a j 
to,  že ÚS vydal  predbežné opat-
renie,  že NR SR nesmie konať 
túto vo ľbu. Napr iek tomu sa pred-
seda par lamentu Richard Sulík 
s Jozefom Čentéšom dohodol, 
že vo ľba bude, a Čentéša zvol i l i , 
hoc i  Čentéš  predtým vyhlási l ,  že 
pr i  takomto dôvodnom podozrení 
z korupc ie kandidovať  nebude. 
A mohol by som ďalej  pokračo -
vať.  O Matovičovom výsluchu 
a skar tovaní jeho výpovede naprí-
k lad.  To sú všetko vec i,  k toré 
som zoh ľadni l ,  a som absolútne 
presvedčený, že tento kandidát 
by taký to úrad r iadiť  nemohol. 
A preto som ho nevymenoval.  A aj 
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Andrej Kiska v predvoleb -
nej kampani tvrdi l ,  že je pr vým 
nezávislým kandidátom, že 
chce vrát iť  prezidentskému 
úradu autor i tu,  nezávislosť 
a stáť  na st rane ľudí .  Ako podľa 
vás plní svoje sľuby?

Najskôr by musel  pán pre -
zident K iska povedať,  čo zna-
mená nezávislosť  z f i lozof ického, 
ale aj  prakt ického h ľadiska. 
A možno by sme sa zhodli  na 
tom, že nejaká totálna nezávis-
losť  nejestvuje. Každý č lovek má 
svoju predstavu o svojej v last-
nej poli t ike a tá urč i te  patrí do 
oblast i  niektorej f i lozof ie. Č i  je to 
sociálna, ekonomická, l iberálna, 
alebo vôbec obč ianska. Č iže 
musí mať  svoj názor a ten musí 
niekam patr iť. Pokia ľ  ide o kan-
didátov na prezidentov, neviem, 
č i  histór ia pozná nejakého č lo -
veka, k torý by bol do takejto funk-
cie zvolený, ak by nemal urč i tú 
predstavu o tom, čo chce robiť, 
k torý zo  smerov chce zastupovať 
a dávať   mu prednosť.  Keď  som išiel 
do volieb,  povedal som, že chcem 
robiť  všetko pozitívne pre obča-
nov, pokia ľ  ide najmä o  sociál -
ne a národné otázky. Dal som 
to jednoznačne najavo. A  t iež 
som kandidoval  ako nezávislý 
od polit ických strán. Ale aj to je 
relatívne. Pretože v súčasnost i, 
ak by niekto chcel by ť  zvolený 
do  funkcie prezidenta a nemal 
by podporu niektorej z poli t ických 
strán, myslím si,  že by asi ťažko 
uspel. Takže aj z tohto poh ľadu, 
ak povedal prezident Kiska, že je 
nezávislým kandidátom, tak svoju 
nezávislosť  nakoniec prezentoval 
tým,  k to ho vo vo ľbách podporo-
val, akých poradcov v súčasnosti 
má, s ktorými polit ickými stra-
nami viac komunikuje. Takže taká 
nezávislosť, o akej hovoril  kandi-
dát na prezidenta Kiska, myslím 
si, že neexistuje.  Ak ide o to, že 
chce zvýšiť prestíž kancelár ie, tak 
počas osobného stretnutia s ním 
som povedal, že si neviem predsta-
viť ako. Keď  zač iatkom  decembra 
2013, teda  ešte pred prezident-
skými vo ľbami, mimovládna orga-
nizácia Inštitút pre verejné otázky 
(IVO) vyhodnocovala dôveryhod-
nosť inštitúcií z pr ieskumov verej-
nej mienky, kancelár ia prezidenta 
bola vyhodnotená ako najdôvery-
hodnejšia spolu s armádou. Keďže 
som bol  hlavným velite ľom ozbro-
jených síl, mal som podiel aj na 
vnímaní  armády.

           
●  Mysl í te si ,  že A . Kiska si  

bol vedomý toho, že porušuje 
zákon d ĺžkou kampane a vyna-
loženými prostr iedkami?

Ak mám pravdu povedať, 
neviem, ko ľko f inančných prost-
r iedkov vynalož i l  na kampaň , 
n ikdy ma to nezaujímalo.

●  Vyše mil ión eur, sám to 
povedal .

Samozrejme, že každý zod-
povedný pol i t ik sa musí  r iadiť 
právnou normou, k torá mu jed-
noznačne určuje, čo môže a čo 
nemôže. A le ja som nesledo -
val,  č i  v  niečom poruši l  zákon 
o kampani.

●  On sám sa pochvál i l ,  že 
kampaň  robi l  dva roky a minul 
na ňu 1 095 482 eur.  Sám sa 
k tomu pr iznal .  No  vyznelo  to 
tak , akoby sa tým chvál i l ,  a pr i -
tom išlo o porušenie zákona.

IvaIvan Gn GGGGAŠPAROROOOVIČVIČČVIČČ
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Český dlh alebo hrdza v našom svedomí

„Chodívam od té doby na ten hor-
ský sedloňovský hřbitov každé léto 
a z rozvalených a zarostlých kamenů 
čítám v dechu bujících kopřiv, ostružin 
a mateřídoušky drolící se jména 
nebožtíků, ti ovšem zůstali. Vždyť 
jsem, hrome, ty strejce znával! Jsem 
nevinný, ale prosím je za odpuštění. 
Nemohu za nic, starý Pohle, Honigu, 
Nowottny, nekonečně se však stydím, 
a sbohem a na shledanou zas za 
rok!” 

■ AKT POMSTY
Samotný akt odsunu, mnohí 

hovoria o vyhnaní, sudetských a kar-
patských, teda slovenských, Nemcov 
– pred vojnou ich v Sudetoch žilo tri 
a štvrť milióna a na Slovensku sto-
štyridsaťtisíc – bol iste bezprece-
dentným činom v dejinách českého 
i slovenského národa, ale oveľa horšie 
a zahanbujúcejšie bolo to, akým spô-
sobom sa to uskutočnilo. Česko-slo-
venská vláda – však Stalin je s nami! 
– nerešpektovala požiadavku západ-
ných spojencov o dočasnom zdržaní 
sa všetkých akcií súvisiacich s odsu-
nom. Nerešpektovali sa ani spomenuté 
závery z Postupimu a ani program 
vlády, prijatý v apríli 1945 v Košiciach.

Dvojtvárnosť Benešovej vlády 
zašla napokon až tak ďaleko, že sa 
celý odsun vykonal nelegálne, bez 
právnej normy! Dnes sa často hovorí 
o tzv. Benešových dekrétoch, ale tie 
právnu normu na odsun neposkytovali. 
Všetci politici, tí doma aj tí v Postu-
pime, si totiž boli vedomí, že uzákoniť 
jeden z najnemorálnejších princípov  
– princíp kolektívnej viny, dosť dobre 
priamo nie je možné. Museli sa hľa-
dať okľuky. Povestný Benešov dekrét 
s číslom 33 hovoril iba o tom, že 
česko-slovenské občianstvo strácajú 

Každoročne sa  na Turíce stretávajú potomkovia Nemcov odsunutých z niekdajšieho Česko-Sloven-
ska, najmä zo Sudet , z Moravy a zo Sliezska. Český poli t ik Petr Pithar t o tom píše o. i . ako o českom 
dlhu. „Pamatujme tedy, že jednou z pohnutek, možná i tou nejvýznamně jší pohnutkou př íklonu většiny 
sudetských Němců  k nacizmu, bylo hledání toho, kdo jim zajist í práva, jaká bychom se zdráhali komu-
koli j inému upírat . A že naši předkové mohli ‚druhému národnímu kmeni v zemi‘ o dobrých deset let 
dř íve vyjít alespoň  poněkud vstř íc. Osud republiky, který se v průběhu tř icátých let začal naplňovat , 
byl zajisté především důsledkem toho, čemu propadl německý národ v samotném Německu, byl tedy 
součástí osudu celé Evropy, z něhož jsme se nemohli vyvázat . Nemě l i  bychom však zapomenout na 
vlastní podíl , jakkoli dí lč í: na český dlůh, jehož splatnost vypršela dávno předtím. To, že jsme dluž-
níky, nám ostatně  vo stejné době  př ipomenul j iný věř i tel: Slováci.“ Toľko český historik Petr Pithar t .

Sedemdesiat rokov od odsunu nemeckého obyvateľstva

Svätoslav MATHÉ − Foto: archív

Heléni majú dlhy a ostatní obavy
Grécko celkom  odhalilo slabiny eurozóny

    Vyše päťročná grécka kríza síce v týchto dňoch vrcholí, ale 
dlhy za ňu zaplatíme všetci oslabením eurozóny, ako aj Európskej 
únie. Z tejto krízy nevyjdeme posilnení, ale oslabení, nech bude 
konkrétne riešenie akékoľvek. Je to veľká škoda pre európsky 
integračný proces. Napriek televíznym obrázkom zasadaní vrchol-
ných schôdzok v Bruseli je jasné, že rozhodujúce slovo má vlastne 
f inančná trojka veriteľov. Ide aj o to, kto rozhoduje v Európe – 
volení predstavitelia alebo finančný priemysel.

Plný rozsah problému ukazujú 
čísla – Grécko má dlhy vo výške 330 
miliárd eur. Peniaze, ktoré má do 
konca júna, júla a augusta zaplatiť veri-
teľom, dosahujú vyše 8,3 miliardy eura. 
Sú to tie eurá, ktoré samozrejme nemá. 
Všetko dovedna, čo by dnes Grécko 
postavilo na nohy, by bol nie jeden, ale 
tridsaťpäť  Marshallových plánov! Teda 
tridsaťpäťnásobok pomoci, akú dostalo 
po skončení druhej svetovej vojny zni-
čené, zbombardované Nemecko... 

 
■  KRACH  VYROVNANOSTI
To je samozrejme nereálne. 

Okrem toho nech čokoľvek nastane, 
grécka konkurenčná neschopnosť 
v oblasti eurozóny, nefunkčný bankový 
systém, nedostatočný hospodársky 
rozvoj a nedostatočná ekonomická 
schopnosť, nefunkčný štátny a verejný 
sektor, ako aj obrovská zadlženosť 
– to všetko zostane naďalej. Tlak na 
splácanie dlhov len ukazuje, že skoro 
celá južná Európa sa mení aj na oblasť 
veľkého výskytu masovej nezamestna-
nosti a masovej chudoby. Je to koniec 
Európy, subsidiarity, koniec programu, 
ktorý má zaostalejšie oblasti dostať na 
úroveň vyspelejších.

■ STRATEGICKÉ TROMFY
Prečo teda Gréci vystupujú tak 

sebavedome? Pretože ide o štát mimo-
riadneho strategického významu. Má 
význam nielen pre EÚ, ale aj Severoat-
lantickú alianciu NATO, osobitne USA. 
Povedzme na rozdiel od Slovenska to 
nie je štát, ktorý má niekoľko lietadiel, 
ale niekoľko sto funkčných bojových 
lietadiel, a to v trvalo krízovej oblasti 
Stredozemného mora a pretrvávajú-
cich vojen v oblasti Blízkeho východu. 
Gréci strážia vzdušný priestor Stredo-
zemného mora, Bulharska a Rumun-
ska – a toto poslanie nemožno oslabiť. 
Za všetkých okolností budeme Grécko 
masívne a všestranne v tejto oblasti 
podporovať, aby ako člen Aliancie 
nebolo oslabené. Aj teraz tam na úver 
plynú nové zbrane.

Grécke „sebavedomie“ má len päť 
mesiacov, odkedy je táto vláda, pred-
chádzajúce sa  päť rokov prispôsobo-
vali rozhodnutiam Bruselu. Pritom celý 
problém spôsobila Európska únia hneď 
tromi rozhodnutiami – po prvé prijala 
nepripravené a nepreverené Grécko 
(ako si to Slováci nemôžu pripomí-
nať)! Po druhé: na základe sfalšova-
ných údajov ho prijala do eurozóny. 
A napokon poskytla pred niekoľkými 
rokmi rozsiahle úvery už vlastne 
platobne neschopnému štátu, vede-

Dušan D. KERNÝ − Karikatúra Ľubomír KOTRHA

A K T U Á L N E

nému predchádzajúcimi politickými 
stranami. 

■ PROBLÉM STABILITY
Eurozóna má problémy so stabili-

tou. Predseda Európskej komisie J-C. 
Juncker na poslednú chvíľu predostrel 
možnosť dať na ciele reálnej gréckej 
ekonomiky, teda nie na splácanie dlhov 
či úverov z dlhov, okolo 3,5 miliardy 
eura až do roku 2020. Návrh je pozoru-
hodný tým, že hovorí o reálnej ekono-
mike – teda o skutočných peniazoch pre 
Grékov – a nie pre fi nančný priemysel 
splácania dlhov. 

Grécko aj v najvypätejších chvíľach, 
keď už pripustilo odchod do dôchodku 
v šesťdesiatich siedmich rokoch a zvý-
šenie DPH na 23 percent, ešte stále 
uchovalo ako súčasť návrhu 13-per-
centnú daň na vybrané tovary a len 
6-percentnú daň na knihy a lieky, o čom 
sa Slovákom ani nesníva. V Grécku je 
vyše 25-percentná nezamestnanosť, ale 
medzi mladými ľuďmi je aj 50-percentná! 

Príkladom na porovnanie môže byť 
aj Európskou úniou chválené Portugal-
sko, ktoré sa s dlhmi úspešne vyrov-
náva. Ale samotní Portugalci označujú 
svoj život za každodennú katastrofu. 
V rámci protikrízových opatrení prijali 
zníženie miezd, penzií, zvýšené dane. 
Dnes majú kolabujúce verejné služby 
a čelia biede v starobe. Nezamestna-
ných je vyše 30 percent mladých ľudí.   

■ ATÉNSKY VABANG
Po stroskotaní predchádzajúcich 

gréckych strán, ktoré si s Bruselom 
a trojkou veriteľov „rozumeli“, teda 
podriaďovali sa im, nová politická 
formácia nemá inú možnosť len hrať 
na doraz a nenechať si vnútiť čier-
neho Petra. Oslabená Európska únia 
a oslabená eurozóna totiž nerieši len 
Grécko, ale aj slabiny historického 
projektu európskej integrácie, solida-
rity a stability eura ako meny. Teda 
všetko to, čo z európskych hodnôt 
práve v Grécku narušila či zmarila 
vinou dočasných a ako vidno nepre-
myslených krokov predchádzajúcich 
eurokomisií, bažiacich po politickom 
úspechu a výslní televíznych kamier.

Nememeckckí íí oobyvatelia zažažívvalalii prprii ododsusunene svojvôľu i násilie.

Myšlienku odčinenia Mníchova si 
osvojila skoro celá česko-slovenská 
politická reprezentácia. Beneš videl 
– samozrejme popri  Slovákoch – ako 
vnútropolitického vinníka každého 
sudetského a karpatského Nemca. 
Česko-Slovensko teda prijalo prin-
cíp kolektívnej viny a na počudovanie 
ho prijal aj celý demokratický svet. 
S váhaním, výhradami, neochotne, ale 
prijal. Záverečná správa z Postupim-
skej konferencie, datovaná 2. augusta 
1945, je toho neklamným svedkom. 
Ak si však starostlivo preštudujeme 
túto správu, odsunu mali podliehať iba 
Nemci prisťahovaní do republiky po 
Mníchove, a nie tí, ktorí tu žili pred voj-
nou. Nikde sa tu tiež nehovorí o zaba-
vení majetku. Navyše, správa zaväzo-
vala zúčastnené strany zastaviť odsun 
až do 1. decembra 1945.

                
■ POCHODY SMRTI
Skutočnosť však bola iná! Hneď 

po vojne sa organizovali ponižujúce tra-
gické pochody, z ktorých najznámejší 
sa odohral z Brna na rakúske hranice 
– zúčastnilo sa na ňom do dvadsaťti-
síc žien, detí a starcov – a výsledkom 
bolo dva až tri tisíce obetí. Podobné 
pochody sa uskutočnili z Příbramu 
do Jihlavy a z Příbramu do Prahy. 
Z Teplíc-Wechersdorfu vyhnali všet-
kých Nemcov, a keď tí „mali tú drzosť“ 
sa vrátiť, do jedného ich postrieľali. Na 
zásah Medzinárodného Červeného 
kríža sa celá záležitosť vyšetrovala 
a odkryl sa aj hromadný hrob. Na kope 
mŕtvol hore ležalo dievča a „dosud 
spínala stuhlé ruce a zkroucení těla 
prozrazovalo, že zemřela klečíc 
v prosbě o milost“.  Žiaľ, „vyznamenali“ 
sa aj niektorí Slováci. Karol Pazúr, 
veliteľ 17. pešieho pluku z Bratislavy, 
dal postrieľať sedemdesiatštyri detí, 
stodvadsať žien a sedemdesiatjeden 
mužov, nemeckých obyvateľov z Dob-
šinej... V Ústí nad Labem dokonca polí-
cia nafi ngovala rozsiahlu sabotáž so 
stratami na životoch, aby mala príčinu 
vyhnať Nemcov. Keď sa jej to nedarilo, 
zahnala ich do Labe a strieľala do nich 
guľometmi. Nemecké zdroje udávajú 
dvetisíc mŕtvych.

■ TRANSPORTY NA VÝCHOD
Ľudí vtedy vháňali po tisícoch do 

dobytčiakov a vyvážali do sovietskej 
zóny. So sebou si mohli zobrať tridsať 
kilogramov batožiny a sto bezcenných 
ríšskych mariek. Takto nelegálne so 
Stalinovým súhlasom sa do konca 
v roku 1945 vyviezlo z Česko-Slo-
venska zhruba osemstotisíc Nemcov. 
Bola to doba, ktorá dostala pomeno-
vanie „divoký odsun“ a na ktorú jeden 
z najstatočnejších českých intelek-
tuálov Václav Černý spomína takto: 

OOOdOdídídídídenencici ssii i momohlhlhliii vzvziaiaaťť ť lelelenn nanananajjnnneveevevyhyhyhyyhnunnunun tntntnttnejejeeje šišišišieeee vvvvevev cicic ..

všetci Nemci a Maďari – okrem antifa-
šistov –  a to bez možnosti opravného 
konania alebo možnosti „znovu opto-
vať pre Československo“, ako sa o tom 
píše v Košickom vládnom programe. 
Následne sa vydalo vládne uznese-
nie o „odsune cudzieho obyvateľstva 
a vnútornom osídlení“. Ten, kto stratil 
občianstvo, stal sa cudzincom a pod-
liehal tomuto uzneseniu. Z Česko-Slo-
venska teda nebola odsunutá nemecká 
menšina, ale iba „cudzí Nemci“, čo 
tu vlastne nemali čo hľadať. A potom 
už nebol problém vydať prezidentské 
dekréty o „národnej správe majetko-
vých hodnôt“, „konfi škácii a urýchle-
nom rozdelení poľnohospodárskeho 
majetku“ a osídlení takto získanej 
pôdy a majetku, ktoré sa vzťahovali na 
„Nemcov, Maďarov a zradcov“. Nesta-

čilo týchto ľudí iba vyhnať, bolo ich 
treba aj okradnúť – celkovo táto suma 
predstavovala približne tristopäťdesiat 
miliárd predvojnových korún –  a dať 
ich na rovnakú úroveň so zradcami 
a s tými, čo sa naozaj aktívne previnili 
voči republike. 

 
■ SVOJVÔĽA A NÁSILIE
Často dnes počuť, že odsun bol 

v súlade so želaním Spojencov. Práve 
naopak. V súvislosti so západnými 
spojencami to tak nie je. Povedzme 
Kongres Spojených štátov nikdy nera-
tifi koval závery mierovej konferencie 
a prezident Truman dokonca vyhlásil: 
„V Postupime sme boli postavení pred 
hotovú vec a okolnosťami prinútení 
súhlasiť. Bol to svojvoľný akt násilia.“

Ináč to bolo so Stalinom! Pro-
stredníctvom odsunu chcel mať svoje 
po vojne nadobudnuté východné 
dŕžavy bezproblémové a etnicky čisté.

Prvý, už „nedivoký“ transport 
bol vypravený 25. januára a posledný 
1. novembra 1946. Od vojny bolo 
deportovaných z Česko-Slovenska 2,5 
milióna Nemcov, z toho, ako vieme, 
približne osemstotisíc do soviet-
skej zóny... Dodnes medzi historikmi 
prebiehajú spory o presnosti týchto 
čísiel...

Hádam najtragickejším násled-
kom odsunu bolo, že aj týmto činom 
si Česko-Slovensko na desiatky rokov 
zahatalo cestu k demokracii. Kde 
zostalo v tej chvíli Masarykovo: „Ježiš, 
a nie Cézar!“ (?) A pritom už Biblia je 
svedkom toho, že vyhnanie národa 
z vlasti môže prináležať iba Bohu, 
nikdy nie človeku. Zároveň je však 
svedkom aj toho, že keď tak človek 
urobí, navždy ostane svojím činom 
poznačený a bude ho nosiť ako hrdzu 
v svojom svedomí...
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V tomto štáte sú sociálne 
skupiny, ktoré sú háklivé, ak 
dakto ruší ich pohodu. Bezdo-
movci sú nespokojní, ak ich 
ktosi tlačí pod sociálne prí-
strešky a nedostanú obľúbené 
„čúčo“, futbaloví fanúšikovia 
vystrájajú, ak ich obľúbený 
klub nehrá podľa ich predstáv. 
Tobôž, ak ide o Slovensko. 
Vlastne by sa mali volať „fanú-
šokovia“: šokovali celé Sloven-
sko. K ich protestom sa však 
pridali aj obyčajní občania, 
takže záležitosť nie je až taká 
jednoznačná...

V Bratislave  sa 20. 
júna uskutočnila demon-
štrácia proti prílevu utečen-
cov, ktorú podporili aj dakto-
rí Česi a Poliaci. Výsledkom je, 
že Slovensko zažilo najväčšie 
protesty od roku 1989. Možno až 
desať tisíc ľudí prišlo protesto-
vať proti utečeneckým kvótam na 
bratislavské Námestie SNP. Celú 
akciu, spojenú s pochodom, orga-
nizátori nazvali STOP islamizácii 
Európy! Spoločne proti diktátu 
Bruselu, za Európu pre Európa-
nov! Podporovatelia utečeneckých 
kvót si tak mohli v sobotu dobre 
obzrieť, o čo si koledujú po celej 
Európe: „Masový príliv afrických 
imigrantov dnes ohrozuje Európu. 
Ako Slováci, Slovania a Európania 
preto jednoznačne odmietame, 
aby hlupáci z Bruselu a europar-
lamentu svojimi nelogickými roz-
hodnutiami nič ili základy pôvodnej  
európskej kultúry a prosperity,“ 
napísali na Facebook organizátori 
protestu. Za Česko sa na interne-
tových fórach prihlásili radikálni 
futbaloví fanúšikovia z Ostravy, 
Opavy, Olomouca, Prahy a Brna. 
Text uverejnil aj poľskí web sta-
dionowioprawcy.net.

S prejavom na zhromaždení 
vystúpil predseda Banskobystric-
kého samosprávneho kraja Marián 
Kotleba aj podpredseda českej 
Dělnické strany sociální spravedl-
nosti Jiří Froněk. „Mnoho imigran-
tov trpí chorobami, ktoré tu neboli 
ani v stredoveku,“ vyhlásil. „Kedysi 
nám všetko prikazovali z Moskvy a 
teraz to robia z Bruselu,“ uviedol. 
„Organizátori ďakujú každému, 
kto protestnú akciu podporil ako-
ukoľvek formou. Čo sa týka radi-
kálnych aktivít niektorých z účast-
níkov, najmä protestné útoky na 
symboly súčasného chorého sys-
tému, tie nepovažujeme vzhľadom 
na rozkradnuté milióny, sociálne 
samovraždy Slovákov, ale aj na 
neznesiteľnú korupciu politikov za 
primerané gestá proti systémového 
odporu. Som veľmi spokojný, že 
Slováci konečne preukázali snahu 
postaviť sa štandardným politi-
kom,“ uviedol po proteste vo svo-
jom stanovisku organizátor Lukáš 
Kopáč. „Demonštrácia v Bratislave 
upozornila na najväčšiu bezpeč-
nostnú hrozbu, ktorej Slovensko 
čelí. Je ňou neoľudácka koalí-
cia smerujúca do parlamentných 
volieb,“ uviedol účastník blokády 
pochodu poslanec SaS Martin 
Poliačik. „Odmietame, aby diskusiu 
o prijatí niekoľkých stoviek utečen-
cov v našej krajine určovali neona-
cisti,“ hodnotia udalosť organizátori 
protidemonštrácie. K nim sa prihlá-
sili zhruba štyri stovky ľudí.

Aj českí politici vystúpili proti 
programu kvót a pokyny Bruselu 
odmietajú. Podobné hlasy počuť aj 
na Slovensku. Slovenský premiér 
Robert Fico tiež vyjadril obavu 
z možného terorizmu „dovezeného“ 
imigrantmi a postavil sa proti bru-
selským kvótam aj so svojím kabi-
netom, dokonca sľubuje o tomto 
probléme referendum...

Peter JÁNOŠÍK

Jednoznačný 
postoj

December 1975. Modernú 
budovu OPEC-u, organizácie krajín 
vyvážajúcich ropu, neďaleko Dómu 
svätého Štefana, ľudia potom dlho 
volali viedenskou strelnicou. 

■ VIEDOL ICH IĽJIČ
Sedemnásteho decembra  pr i -

šla do Viedne  skupina  na čele  so 
známym juhoamerickým teroris-
tom, operujúcim v Európe, I l ichom 
Ramirézom, synom kolumbijského 
milionára, ktorý zamlada koketo-
val s revolucionármi a dal synovi 
meno po Leninovi – I ľ j ič.  Rami-
réz, v tom čase známy ako Carlos, 
alebo aj Ve ľký šakal, chcel uniesť 
ministrov naf társkych ve ľmocí 
a vymeniť ich za väznených pales-
tínskych bojovníkov. So sebou mal 
skúsenú par tiu z nemeckej tero-
r ist ickej organizácie RAF – Hansa  
Kleina alias Angieho, syna  nemec-
kého policajta,  Naďu, vlastným 
menom Gabriela Tiedemannová,  
teror istku z Baaderovej skupiny, 
a akéhosi Boeseho, zvaného Boni, 
hľadaného za únosy a explózie 
v redakcii Quicku a vo frankfur tskej 
pobočke americkej Chase Bank. 
A dvoch palestínskych mládencov 
Chalída a Jusúfa.  

Akcia mala mať dve fázy. Naj-
prv chceli zadržať ministrov naf-
társkych veľmocí a pr inútiť ich, 
aby médiám  t lmoč i l i   manifest za 
palestínsky nezávislý štát. V druhej 
etape by im Rakúsko poskytlo 
lietadlo, ktorým by leteli do kaž-
dej krajiny, z ktorej mali zajatého 
ministra, tam by ho prepustil i 
s podmienkou, že sa bude snažiť 

o palestínsku zvrchovanosť. Ak tak 
neurobí, nájdu si ho a zabijú.

■ POKOJNÝ ZAČIATOK
Do objektu vošli s faloš-

ným preukazom americkej tele-
vízie CNN a s maketou kamery, 
v ktorej bola silná trhavina pre-
pašovaná z ČSR.  Naďa sa ako 
koketná Američanka na vrátnici 
zvodne pousmiala, pozdravila po 
nemecky a pr idala,  že rodič ia 
pochádzajú z rakúsko-bavorských 
hraníc. Vyzerala elegantne ako 
pravá americká televízna moderá-
torka – klobúk, dlhá sukňa, č ižmy, 
široký kožušinový kabát, skrátka 
dáma z ve ľkého sveta. Pristavila 
sa aj pr i novinároch, ktorí postávali 
okolo automatu s kávou, vyva ľovali 
sa v kreslách a čakali na t lačovku 
po rokovaní. Carlos pr išiel medzi 
nich, pokojne položil na zem vak 
a vybral dva granáty. Ukázal im 
ich a vložil do vrecka, kým sa foto-
repor tér i spamätali.  Potom si to 
rozmyslel a dal im šancu –  nechal 
sa vyfotografovať so samopa-
lom v ruke. Prstom na perách im 
ukázal: Ticho!, doložil, aby pili 
svoju kávu, nepohli sa a nič sa im 
nestane – a s úsmevom sa rozlú-
č i l. Pre istotu tam ponechal jed-
ného z par tie – Boniho. Ostatní sa 
pohli do rokovacej sály na prvom 
poschodí. 

■ DÁVKY ZO SAMOPALU
Medzi výťahmi a vstupom do 

sály stáli dvaja ozbrojenci. Carlos 
ich zlikvidoval krátkou dávkou zo 
samopalu. Potom vtrhol do rokova-

Streľba a  výbuchy pri Štefanskom dóme
Prípady, keď bol terorizmus nebezpečne blízko nás (3.)

V uplynulých týždňoch sme publikovali prvé dve časti seriálu o terorizme blízko nás. Tretí prípad bezohľadného 
teroristického útoku, ktorý sa udial v našej blízkosti, nedal na seba dlho čakať. Odohral sa priamo v centre 
Viedne neďaleko Dómu svätého Štefana v modernej budove svetového centra krajín vyvážajúcich ropu – sídla 
OPEC-u, v čase rokovania ich ministrov hospodárstva.  Skupina útočníkov z  niekoľkých západoeurópskych 
teroristických skupín chcela  docieliť prepustenie ich spolubojovníkov z väzníc. Bol to krvavý masaker. 

jedného z ministrov a mŕ tvolu zho-
dia z okna ako urgenciu.

■ NEČAKANÉ FINÁLE
Popoludní spolková vláda 

prijala upravené podmienky tero-
r istov: pr ipravia lietadlo, ktoré 
únoscov i rukojemníkov nepovezie 
do všetkých krajín OPEC-u, čo je 
prakticky nemožné, ale do  krajiny, 
ktorú si Carlos vyberie – ešte pred-
tým agentúry uverejnia výzvu na 
pomoc Palestíne. Carlos po chvíli 
súhlasil. 

Problém však bol s Angiem. 
Lekári navrhovali okamžitú ope-
ráciu, Carlos  však trval na jeho 
odchode s ostatnými, aj keď kan-
celár Kreisky garantoval, že ho 
po operácii vyhostia do krajiny, 
ktorú si vyberie. A tak za mik-
robusmi, ktoré odvážali unese-
ných a únoscov, išla aj sanitka 
s Angiem. Kolóna áut, vládni č ini -
telia, policajt i, novinári, televízne 
štáby, pracovníci zainteresovaných 
ambasád. Do Schwechatu. 

V Alžírsku, kam lietadlo smero-
valo, Angieho previezli do nemoc-
nice. Akcia sa skonč i la. Nijaké 
verejné vystúpenie ministrov pred  
kamerami na obranu práv Pales-
tíny, nijaké propagačné šou sa 
nekonalo. Palestína t ie práva nemá 
dodnes... 

Neskôr vysvit lo, že počas letu 
do Alžírska sa I ľ j ič Ramirez alias 
Veľký šakal alias Carlos  doho-
dol s únoscami na ve ľkej sume 
peňazí. Tým sa zaviazal, že im dá 
pokoj a na ničom ďalšom už trvať 
nebude. 

Skupina sa po tomto čudnom 
a zbytočnom výč ine, ktorý stál 
veľa ľudských životov, rozpadla. 
Postavy z nezmyselnej drámy sa 
však zo svetovej scény nevytratil i. 
V roku 1976 istá Or tegová a muž 
menom García uniesli do Ugandy 
lietadlo spoločnosti Air France  pr i 
lete z Atén do Paríža. Mnohí ces-
tujúci na jeho palube boli Izrael-
čania. Or tegová bola naša známa 
Naďa a García bol Boni, čo strážil 
vo Viedni novinárov. Mossad po 
krátkej prestrelke únoscov oslo-
bodil. Podľa správ izraelskej roz-
viedky Naďa a Boni zahynuli. 

Naďa však bola ako mačka 
–  musela mať viac životov. O pol-
druha roka neskôr zatkla nemecká 
polícia dvoch teroristov – muža 
a ženu, ktorí vyčíňali v alpskom 
pohraničnom trojuholníku Nemecko 
– Švajč iarsko – Francúzsko. Ženou 
bola  Gabriela Tiedemannová, naša 
známa Naďa. V máji 1977 dostala 
redakcia nemeckého magazínu 
Der Spiegel balíček – Angieho piš-
to ľ, náboje a vyhlásenie s odtlač -
kom prsta, že on Hans Klein alias 
Angie s terorom končí. Navyše 
políciu upozornil na dve chystané 
vraždy izraelských polit ikov Galin-
ského a Lipinského. Podarilo sa im 
zabrániť.  

●●●
Potom  sa situácia okolo nás  

na  štyr i desaťroč ia upokojila. 
Vnímali sme síce všetky hrôzy 
teror izmu, ale predsa len  akoby 
v desivom f i lme – atentát na 
pápeža Jána Pavla II., premenu 
dopravných lietadiel  na obrie r ia-
dené strely, divadlo Na Dubrovke, 
tragédiu detí v Zakaukazsku, 
detonácie v londýnskom metre, 
železničný masaker v Španielsku, 
afr ický impor t masového vraž-
denia... Všetko však bolo viac č i 
menej ďaleko od nás.   

Až tu zrazu... Akoby sa to 
znova blížilo k nám. Už sme nesle-
dovali len správy z Iraku, Afga-
nistanu, Pakistanu, zo Sýrie, 
z Libanonu, Izraela, Gazy...  Prišlo 
londýnske metro, španielske želez-
ničné  tragédie, Paríž, belgické 
mestá, Kodaň...  Navyše všetko, čo 
sa v poslednom čase  deje vôkol, 
vnímame  intímnejšie ako predtým. 
Nielen tým, že sa svet zmenšuje, 
a teda v ňom aj Európa. Skôr preto, 
že sa už  cít ime byť jej súčasťou. 
Presnejšie: že sme. 

Ján ČOMAJ  – koláž: Emil SEMANCO

cej miestnosti. Jusúf, 
Chalíd a Angie za ním. 
Vyzval ministrov, aby 
zdvihli ruky a ustú-
pili k stene. Akýsi 
zamestnanec sekre-
tar iátu sa na Carlosa 
vrhol holými rukami. 
Carlosov automat 
krátko zaštekal. Muž 
padol na zem. Jedna 
pani v kúte telefono-
vala už predtým, ako 
prišli. Angie jej roz-
str ieľal aparát. Minist-
r i a ich pár poradcov 
zmeravene stálo, ale 
ani jeden sa nepo-
hol k stene. Carlos 
spustil dávku do mŕ t-
veho muža na zemi  
a vymenil zásobník 
v samopale. To už  
ministrov vystrašilo 
a ustúpili.

Vtedy vošla 
Naďa. Všimla si, že 
jeden z ministrov 
s rukami nad hla-
vou síce ustupoval 
k stene, ale zároveň 
sa blížil aj k východu. 
Oprela mu pišto ľ 
o brucho a čosi zare-
vala. Muž – neskôr 
sa zisti lo, že poradca 
iránskeho ministra 
– sa  ňu vrhol. Padli 
na zem. Angie stál 
vedľa, ale namiesto 
toho, aby muža spa-
cif ikoval, zvedavo hľa-
del, č i si s ním Naďa 
poradí. Jusúf a Chalíd 
strážili ministrov. Irá-
nec zrazu siahol za 
pišto ľou, ktorú mal 
v puzdre pod pažou. 
Naďa bola rýchlejšia, 
zasiahla ho do bru-

cha. Konečne Angie zakroč i l, kopol 
raneného do ruky a pišto ľ mu vzal.

Nikto už nekládol odpor. 
Z celej budovy nahnali ľudí do 
sály. Vonku nechali len novinárov 
s Bonim na stráži. Pod ľa plánu. 
Teraz vezmú ministrov k oknu ako 
svoje štíty a polícii, ktorá už medzi-
tým zrejme obsadí ulicu, budú 
tlmoč iť svoje požiadavky.

■  ÚTOK KUKLÁČOV 
Vtedy sa ozval z chodby bre-

chot psov a buchot bagančí – 
vtrhlo prepadové komando. Angie 
chcel medzi nich hodiť granát, ale 
tr i guľky v tele ho zlikvidovali. Uro-
bil to Jusúf. V dyme bolo počuť len 
ston ľudí a skučanie psov. 

Carlos si cez okná všimol, 
že sa do budovy chystá vtrhnúť 
druhá prepadová skupina. Okam-
žite vybehol na chodbu a zhodil zo 
schodov televíznu kameru so sem-
texom. Vchod vyletel do povetr ia. 
Polícia musela útok zastaviť.

Carlos dostal situáciu znova 
pod kontrolu. Vedel, že doteraz 
nešlo všetko podľa plánu, skôr 
naopak, a on nechcel spôso-
biť  masaker!  Mali poslúchať...!  
Doviedol ministrov k oknu a cez ich 
postavy t lmoč i l  polícii svoje požia-
davky: Lietadlá na dlhý let. Odvezú 
každého ministra do jeho krajiny. 
Ani vlások  na hlave sa im neskríži. 
Len sľúbia, že sa pousilujú o štátnu 
suverenitu Palestíny.

Polícia si vyžiadala dve hodiny 
času na konzultáciu s vládou. 
Carlos súhlasil. Ak budú meškať 
s odpoveďou desať minút, zabijú 



K U L T Ú R A

K U L T Ú R A

9 . S T R A N A

W W W . S N N . S K

Muž s dvomi srdcami odišiel do spomienok

Arieh Klein sa počas svojho 
života vždy k Slovensku hrdo hlásil 
ako k svojej prvej vlasti. Všade po 
svete hovoril o Slovensku pozitívne. 
Mal vrelý vzťah k  Žiline, k svojmu 
rodisku. Nikdy nezaváhal pomôcť 
ľuďom v núdzi. Bol jedným z posled-
ných žijúcich zo žilinskej predvojnovej 
židovskej komunity a mimoriadne sa 
zaslúžil o šírenie dobrého mena Žiliny 
a Slovenskej republiky v Izraeli.

■ HĽADANIE ODPOVEDÍ
Kam sa dostala zglobalizovaná 

Európska únia a kam kráča? Kto 
zapríčinil obrovský exodus emigran-
tov z Ázie a Afriky a ako ich zvládne 
Európa?  V čase, keď si pripomíname 
sedemdesiate výročie víťazstva nad 
fašizmom, aj samotní americkí histo-
rici uznávajú, že najväčšie bremeno 
vojny s najväčšími stratami na ľud-
ských životoch niesol bývalý Soviet-
sky zväz. Pomaly však už ani to nie 
je pravda... Po odtajnení ukoristených 
archívov SS, ako aj iných nemeckých 
vojnových organizácií sa zistilo, že 
nielen raketových expertov získali 
USA, ale aj mnohé ekonomicko-spo-
ločenské algoritmy, vrátane vojensko-
-priemyselného komplexu ako nos-

nej formy národného hospodárstva. 
Kam  sa dostala  oblasť Stredomoria 
a Severnej Afriky pod touto egidou? 
Aký to bude mať dosah na štát Izrael 
a okolité štáty? Aj takýmito otázkami 
sa zaoberal jeden z najneobyčajnej-
ších príslušníkov židovského národa 
Arieh Klein z Jeruzalema, pôvodom zo 
Žiliny, kam jeho rodina prišla z Tercho-
vej a druhá časť z Oravy. 

■ V RADOCH MATICE 
Jeden čas sa dokonca sa rozprá-

valo, že Židia Kleinovci boli krstnými 
rodičmi (!) samotného Juraja Jáno-
šíka, no isté je to, že starý otec a otec 
Arieha Kleina boli aktívnymi členmi 
židovského hnutia pri hľadaní bez-
pečného útočišťa pre židovský národ. 
Starý otec Klein pôsobil vo všetkých 
združeniach riešiacich otázku budúc-
nosti židovského národa a bol na všet-
kých sionistických kongresoch,  ktoré 
sa konali v Londýne, Paríži a inde vo 
svete. Oravskí Židia a Židia zo Žiliny 
patrili medzi pokrokové spoločenstvá, 
ktoré aktívne hľadali možnosti spo-
lužitia v našom prostredí od zániku 
rakúsko-uhorskej monarchie cez 
peripetie vzniku a rozvoja prvej ČSR. 
Pred rokmi som upozornil spisovateľa 

Muž, ktorý prežil na udalosti až príliš bohatý život, znalec umenia a histórie, neúnavný propagátor Slo-
venska, tým všetkým bol Arieh KLEIN. Narodil sa 2. mája 1927 v Žiline v židovskej rodine, ktorej mnohí 
členovia zahynuli v nemeckých koncentračných táboroch. Počas SNP bol ťažko zranený a v roku 1949 
odišiel do Izraela, kde sa postupne stal veľmi úspešným podnikateľom. Tu sa oženil s Hetty Fischovou, 
rodáčkou z Bratislavy, a čoskoro vďaka svojej práci, vzdelaniu a dobrosrdečnej  povahe stúpal po rebríčku 
v spoločenskom živote a zoznámil sa s  mnohými svetovými politikmi, vedcami či umelcami. Bol iniciáto-
rom aj autorom pamätníka Cesta bez návratu, ktorý odhalili v Žiline v roku 2004. Toto ojedinelé dielo je 
umiestnené v lokalite, kde sa v roku 1942 nachádzal zberný tábor pre slovenských Židov pred deportáciou. 

Cez významného žilinského rodáka Arieha KLEINA sa valili dejiny

Čaro veľkomoravských kostolov
Andrej  B otek:  Veľ komoravské kostoly  na Slovensku,  PostS criptum 2015

Doc. Mgr. Ing. arch. Andrej Botek, PhD.,  pracuje v Ústave teó-
rie a dejín architektúry a obnovy pamiatok Fakulty architek-
túry STU v Bratislave. Popri pedagogickej činnosti sa venuje aj 
pamiatkovému výskumu, teórii a metodike obnovy a prezentácie 
pamiatok a reštaurovania, architektonickej tvorbe v pamiatko-
vom prostredí, otázkam sakrálnej architektúry a umenia, no aj 
vlastnej architektonickej a výtvarnej tvorbe. V poslednom čase 
sa sústredil  najmä na ranostredovekú sakrálnu architektúru. 

Kniha mapuje súčasný stav poznania o veľkomoravskej sakrálnej 
architektúre na Slovensku a po vstupných kapitolách, zahŕňajúcich 
historický kontext a všeobecné charakteristiky veľkomoravskej archi-
tektúry, sa autor podrobne venuje konkrétnym pamiatkam v lokalitách 
Bratislavský hrad, Hrad Devín, Nitra, Ducové, Kopčany, Nitrianska 
Blatnica a Kostoľany pod Tribečom. Keďže práca zachytáva aj ďalší 
vývoj odrážajúci veľkomoravskú tradíciu v sakrálnej architektúre na 
príklade viacerých iných lokalít, odborná i širšia verejnosť dostáva 
do rúk pozoruhodne komplexnú, ba priekopnícku prácu k danej 
problematike. 

Nie je to tak dávno, čo pozornosť upútali odvážne názory na dato-
vanie vzniku Kostola sv. Margity Antiochijskej v Kopčanoch do čias 
Veľkej Moravy. Pochopiteľne, veď pokiaľ ide o pamiatky stavebného 
charakteru, doteraz sa pracovalo len s archeologickými nálezmi torzo-
vitého charakteru a s ich hypotetickými rekonštrukciami. Závery špe-
ciálnych výskumov uskutočnených v posledných rokoch však nazna-
čujú, že dnes môžeme hovoriť nielen o zvyškoch základov, ale tiež 
o zachovaní niektorých z veľkomoravských sakrálnych objektov. A to 
je jeden z hlavných prínosov tejto knihy, ktorá kladie otázky a ponúka 
odpovede  na tému najstaršej histórie Slovenska. 

(mab)

Milan AUGUSTÍN − Foto: autor

venského národného povstania. Mal 
v tom čase len šestnásť rokov  a jeho 
osudy prerozprával prezident Rudolf 
Schuster v knihe Muž s dvomi srd-
cami. Po vojne odišiel do Palestíny a 
bol pri zrode štátu Izrael. 

■ UZNÁVANÝ ZBERATEĽ
Arieh Klein sa aktívne podieľal 

na rekonštrukcii a fungovaní mestskej 
infraštruktúry mesta Jeruzalem a oča-
rený monumentálnou biblickou históriou 
začal zbierať antické sklo. Jeho zbierka 
má dodnes ojedinelý nielen zberateľ-
ský, ale aj odborno-historický  význam. 
Ako zberateľ antického umenia sa 
stal  známou osobnosťou na aukciách 
týchto starožitností nielen v Londýne či 
Paríži, ale aj  v New Yorku. Ranokres-
ťanské  hlinené lampy z jeho kolekcie 
dostal pri svojej návšteve Jeruzalema 
aj pápež Ján Pavol II. 

Napriek tomu, že celý svoj 
aktívny život prežil v Jeruzaleme, bol 

aj Slovákom so slovenským pasom 
a slovenským či skôr proslovenským 
myslením, čo mu mnohí vyčítali, 
nepochopiac jeho životnú filozofiu 
a smerovanie. Bol to napríklad práve 
Arieh Klein, ktorý vybavil liečenie pre-
zidenta Rudolfa Schustera v Rakúsku. 
Skrátka, išlo o človeka, ktorý ako svoj 
etický princíp vyznával koexistenciu  
s každým mierumilovným človekom 
a svoje životné krédo nehlásal bom-
bastickými vyhláseniami a postojmi, 
ale svojím ľudským príkladom 
a spoluprácou.

V apríli tohto roku Arieh Klein vo 
veku osemdesiatsedem rokov zomrel. 
Odišiel ticho, ale nie bez rozlúčky. 
Zatelefonoval mi, že mu nie je cel-
kom dobre, ale aj tak sa teší na skorý 
návrat na Slovensko a do Žiliny. Zostal 
už naveky v zemi svojich predkov. 
Prach k prachu, popol k popolu... Ale 
jedno z jeho dvoch údajných sŕdc isto 
bije aj naďalej u nás na Slovensku.

Milana Ferka na aktivity Matice sloven-
skej v Žiline s tým, že som mu predložil 
zoznam jej žilinských členov a aktív-
nych prispievateľov. Nielenže tam bola 
celá rodina Kleinovcov, ale aj mnohí 
ďalší židovskí občania vtedajšej Žiliny. 
A bolo to začiatkom tridsiatych rokov, 
teda v časoch, keď nebol ani náznak 
nebezpečenstva „riešenia židovskej 
otázky“. Nemožno teda hovoriť, že by 
to spomínaná komunita robila prospe-
chársky  alebo dokonca s  kalkuláciou, 
že sa vyhnú neskorším  pohromám – 
veď o nich ani nechyrovali.  

■ HRÔZY VOJNY
Prišli však vojnové časy a už spo-

menuté riešenie „židovskej otázky“. 
To už cez Žilinu prechádzali vagóny 
s natlačenými polomŕtvymi ľuďmi 
z Grécka, ostrova Samos,  Atén, ale aj 
so Židmi zo Slovenska, ktoré smero-
vali do  továrne na smrť − Osvienčimu. 
Malý Arieh spolu s niekoľkými staršími 
ženami im  nosili vedrá s vodou, ak im 
to vojaci na stráži vôbec dovolili.  Sám 
si raz ledva zachránil život  útekom 
cez drevenú staničnú latrínu. A potom 
prišiel exodus na povstalecké územie. 
Arieh Klein bol najmladším účastníkom 
tragédie dedinky Kalište počas Slo-

M E D A I L Ó N

K N I H A  T Ý Ž D Ň A

našich ostražitých intelektuálov 
a strážcov multikulti ideológie 
rôznych nálepiek. Od xenofóbov, 
extrémistov až po fašistov. 

My v našej rodnej krčme Dre-
vák sme však celý problém poňali 
konštruktívne. Len čo prepukla 
imigrantská kríza, zvolali sme 

zasadnutie štamgastov, vrátane 
takzvaných čestných členov. To 
sú tí, ktorí navštevujú krčmu len 
pár dní po dôchodku. Po zhruba 
dvojhodinovej konferencii s jed-
nou prestávkou (krčmár musel 
naraziť nový sud), sme sa napo-
kon uzniesli, ako danú uteče-
neckú kalamitu riešiť. Podľa kvóty 

bude v prvom kole na Slovensko 
vyexpedovaných 785 migrantov, 
ktorí tu budú čakať na udelenie či 
neudelenie azylu. To môže trvať 
aj zopár mesiacov, a čo zatiaľ 
s nimi? Najprv sa ozval starý mlá-
denec Jožo, prezývaný Mastný, 
potom Jano,  s prídomkom Nene, 

ktorý je vdovec, a po ňom rozve-
dený Gejza, krycím menom Maďar. 
Všetci traja sú už penzisti, a tak 
majú čas riešiť pálčivé celoeuróp-
ske problémy. Vyjadrili sa, že by si 
každý z nich pokojne zobral jednu 
africkú migrantku − zhruba do 
dvadsaťpäť rokov veku. Poskytli 
by jej v rámci európskej solida-

rity ubytovanie a stravu, v naj-
horšom prípade aj nejaké to vrec-
kové. Dotyčné migrantky by im 
zato poriadili domácnosť, nakú-
pili, navarili, vyprali a najmä by 
zahnali ich osamelosť, ktorú pál-
čivo pociťujú poväčšine podvečer 
a v noci. Jožo, prezývaný Mastný, 

sa dokonca za celú skupinu zaru-
čil, že by ich naučili variť segedín-
sky guláš, pečený bôčik, fazuľovú 
polievku a bryndzové halušky. Ba 
dokonca by za tento integračný 
kurz nechceli od EÚ nijaké dotá-
cie. Museli sme ich sklamať. Ženy 
sa akosi medzi imigrantmi nena-
chádzajú. Teda aspoň na agentúr-

nych fotografiách. Napokon sme 
sa zhodli na tom, že si baby – ak 
sa vyskytnú – Taliani a Gréci roz-
chytajú hneď, len čo pristanú na 
ich pobreží. Preto sa chystáme 
do Bruselu napísať ostrú nôtu, 
že slovenskí muži v najlepších 
dôchodcovských rokoch by aj 
pomohli, ale nemôžu. Nás totiž 
mrzí, že medzi nami žijú Slováci 
xenofóbne, a nebodaj aj rasisticky 
orientovaní. V našej krčme Drevák 
predsa vieme, čo sa patrí v rámci 
európskej solidarity. Ďalšie kon-
štruktívne nápady na začleňova-
nie našich prichádzajúcich afric-
kých spoluobčanov, ktoré vznikli 
v rámci našej prvej celokrčmovej 
konferencie o imigrácii, vám pred-
stavím o týždeň. 

Marek DANKO

Ako sme hneď a zaraz vyriešili imigrantov I.

H U M O R E S K A

Dnes už neotvoríme noviny, 
nezapneme rozhlas či televí-
ziu, aby na nás nevykukli imig-
ranti. V novinových správach 
vidíme fotografie člnov, ktoré 
sú plné čiernych či počerných 
mládencov. Maďari stavajú plot, 
Taliani nevedia, kam z konopí, 
a Gréci horekujú. No a naša 
rodná Európska únia sa roz-
hodla celú situáciu riešiť cez 
kvóty. Ty vezmeš toľko a ty toľko 
imigrantov, ubytuješ, nakŕmiš, 
ošatíš a ďalej s Pánom Bohom 
a s batohom. Dokonca aj zopár 
tisíc ľudí sa zišlo v Bratislave, 
aby si povedali svoje „nie“ 
k presunu Afriky do Európy. 
Však sa im aj beťárom ušlo od 

Posledný júnový deň oslávil významné životné 
jubileum odborný lekár chirurg, ale aj historik a matičiar 
Peter DRAGIJSKÝ, ktorý sa narodil v roku 1950 v Hnúšti. 
Životom ho viedli zásady, ktoré mu vštepili rodičia – otec 
lekár a mama učiteľka dejepisu a zemepisu: „Nad nikoho 
sa nepovyšuj, pred nikým sa neponižuj. Buď sám sebou. 
K ľuďom buď dobrý a slušný, budú aj iní k tebe. Uč sa, 
vedomosti ti nikto nevezme.“  

Vyštudoval ,  s ta l  sa lekárom a úctu k rodnému kra ju s bohatou 
histór iou, spojenou s národným hnutím, prejavi l  mnohorakými 
ak t iv i tami a spoločenskou angažovanos ťou. S ta l  sa pos lancom 
mesta,  obnovoval  č innos ť  MO MS, podie ľal sa na organizovaní 
mnohých mat ičných podujatí  v Rimavskej  Sobote – mat ičných 
plesov, l i terárnych sú ťaží a prednášok o his tór i i .  Bol  č lenom 
KR MS Banskobystr ického kra ja i  výboru MS. Pr i  des iatom 
výroč í  vzniku Domu MS spolu s predsedami miestnych odborov 
Gemera- Malohontu pr ipravi l  pro jek t  dvadsiat ich dvoch  sôch, 
búst a pamätných tabú ľ  národovcov na Námestí   Š tefana Marka 
Daxnera, k tor ý úspešne napreduje. Jeho zás luhou bola  jedna 
z r imavskosobotských u líc pomenovaná pod ľa národovkyne Izabely 
Tex tor isovej  a gymnázium menom Pavla Dobš inského. V roku 
2014 vydal publ ikác iu Slováci  tohto kra ja – osobnost i   Gemera-
Malohontu, k toré pozdvih l i  S lovensko, v k torej  je uvedených vyše 
tr is to  výnimočných osobností  tohto kra ja.  Sám autor pr i  vydávaní 
te j to vzácnej publ ikácie vo svojom vyznaní napísal:  „ Je nádherné 
narodi ť  sa v kra j i  bohatom na naš ich vel ikánov ducha.“   K ž ivotnému 
jubi leu MUDr. Petrovi  Dragi jskému úpr imne b lahoželáme a pra jeme 
ďalš ie roky v dobrom zdraví.

(mh)

Z kraja velikánov ducha
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Kultúrna verejnosť si pripomína jubileá spisovateľa Františka HEČKA

Redaktor z činžiaka na Hviezdoslavovej
Mária RAPOŠOVÁ – Foto: Literárny archív SNK

Narodil  sa 10. júna 1905 
vo vinohradníckej dedine Suchá 
nad Parnou v trnavskom  okrese. 
Frant iškov otec sa prot i vôli svo-
j ich rodičov oženil  s nemajet-
nou sirotou, preto musel z domu 
odísť.  Všetko, čo si mladomanže-
l ia nadobudli,  získali  len vlastnou 
prácou. Tvrdý život nauč i l  aj  ich 
det i húževnatost i a samostatnost i. 
Štyr i  zo siedmich sa prepracoval i 
aj k l i teratúre – k prekladate ľstvu 
alebo k vlastnej tvorbe  (Frant išek, 
Blahoslav, Víťazoslav a Ružena, 
vydatá Krajč íková). Najstarší 
Frant išek absolvoval pomocou št i -
pendií viaceré hospodárske školy, 
až sa stal zamestnancom Ústred-
ného družstva v Brat islave, kde 

pracoval pätnásť  rokov postupne 
ako úradník, úč tovník, revízor, 
prednosta revízneho oddelenia, 
redaktor i   správca vydavate ľstva 
a externý profesor na vyššej druž-
stevnej škole.

■ UNIVERZITA PSYCHOLÓGIE
Ako revízor navštívi l  Hečko 

vyše šesťsto dedín po Sloven-
sku. Sám neskôr poznamenal, že 
to bola jeho prvá univerzita psy-
chológie ľudí. Druhou univerzitou 
sa preň  stalo redigovanie popu-
lárnych časopisov – Ro ľníckych 
novín, Hospodárskeho obzoru, 
viacerých kalendárov a troch 
odborných  družstevných príru-
č iek.  Popr itom sa aj sám púšťal 
na krídla poézie – vydal postupne 
tr i  básnické zbierky Vysťahovalc i, 
Na pravé poludnie a  Slovanské 
verše.

Medzitým sa oženil  s mladou 
uč i te ľkou Mar ienkou Jančovou 
z Oravy. Aj ona sa stala spiso-
vate ľkou. Ve ľmi dobre si rozumeli 
a podporovali  sa aj v l i terárnej 
tvorbe. Keď  sa Hečkovi naskyt la 
možnosť  robiť  redaktora v Matic i 
slovenskej,  s radosťou pr išl i  do 
metropoly Turca  už aj s dvoma 
deťmi. Začas ži l i  v podnájme 
a potom dostal i  by t v práve posta-
venom matičnom č inžiaku na 
Hviezdoslavovej ul ic i. 

■  MATICA A MAMENKA
V Matic i pr i jal i  Hečka do t la-

čového oddelenia, kde sa stal 
vedúcim. Založi l  a redakčne vie-
dol populárny ľudovýchovný časo-
pis Matičné č ítanie. Okrem toho 
zostavoval matičné kalendáre 
a školi l  v Mar t ine mladých autorov. 
Práca sa mu dar i la. Popr i nej písal 
aj súkromne – najmä po nociach 
– v horúčkovitom pracovnom 
nasadení.  Spoč iatku plánoval len 

krátku prózu o svojej matke, k torú 
od neho  žiadal básnik Ján Kostra 
do rozhlasu. Téma ho však chyt i la 
tak si lno, že sa nevedel zasta-
viť.  Krátke rozprávanie sa mu za 
päť  rokov rozrást lo na objemný 
trojzväzkový román. Keď  z neho 
Kostra č ítal ukážky, takmer bez 
rozmýš ľania navrhol, že tr i lógia by 
sa mala volať   Červené víno. A pr i 
tom aj ostalo. Hoci nie víno je 
podstatou toho diela. Podstatnou 
bola Hečkova mamenka. 

S mamenkou súvisel i  aj Fran-
t iškove spomienky na detstvo, na 
rodnú  dedinu, na múdru babičku, 
na progresívne zmýš ľajúceho 
„tatenka“, k torý bol aj ľudovým 
l i terátom a rodinným kronikárom. 

Syn Frant išek zužitkoval otcove 
kronikárske záznamy pr i písaní 
románu Červené víno, aj keď 
musel niečo l i terárne pretvor iť, 
aby to urobil  príťažlivejším. Pr i -
tom predstavil  aj závažné spolo -
čenské problémy č ias okolo prvej 
svetovej vojny a cez ňu.

■  ÚSPECH A INTRIGY
Úspech románu bol úžasný.  

Viacerí ho dlho označovali za 
naj lepší  slovenský román z pro-
stredia dediny. Neskôr ho aj sf i l -
moval režisér Andrej Let tr ich 
s hercami Emíl iou Vášáryovou 
a Štefanom Kviet ikom v hlavných 
úlohách. Po čase však začali  mať 
intelektuáli  a kr it ic i voč i  Hečkovi 
výhrady.  V niektorých kolegoch 
spisovate ľoch sa prebudi la aj 
závisť... 

Kým zahranič ie spievalo 
o novom slovenskom románe 
chvály a v Čechách, Sovietskom 
zväze, Bulharsku, Maďarsku 
i Nemecku sa náhli l i  prekladať  ho 
do svoj ich jazykov, na Slovensku 
sa začali na autora sypať  popr i 
chválach aj príkre kr i t iky. Nuž  
a na kr i t iku, aj na oprávnenú, je 
každý c it l ivý. Hečka ve ľmi trápi la. 
Ve ľa o nej premýš ľal. Pretože via-
cerí kr i t izujúci vychádzali  z komu-
nist ických pozícií,  dotknutý „de-
dinský “ spisovate ľ,  k torý dovtedy 
tento „ izmus“ nepoznal, dal sa 
do štúdia Marxa, Engelsa, ba aj 
Stal ina. 

■  DREVENÁ DEDINA
V objemných zväzkoch „k lasi -

kov“ našiel aj krásne idey a uve-
r i l  im. Veď  na vlastnej koži skúsi l 
vykor isťovanie ro ľníkov. Úpr imne 
chcel slovenskej dedine pomôc ť  
nač r tnutím iného spôsobu života. 
Z presvedčenia vstúpi l  do komu-
nist ickej strany a dal si záväzok 

Tohto roku si Martin pripomína viacerými podujatiami dve jubileá spisovateľa Františka HEČKA – sto 
desiate výročie narodenia a päťdesiate piate výročie úmrtia. Literárne múzeum  Slovenskej národnej 
knižnice pripravilo 10. júna pietnu spomienku pri jeho hrobe na Národnom cintoríne,  17. júna kultúrny 
program v kinosále Literárneho múzea pre študentov stredných škôl a na jeseň chystá celovečerný kul-
túrny program o životnom príbehu tohto spisovateľa pre dospelých divákov.

tma. Časť  z neho aj publikoval. 
Chcel pokračovať,  ale nedalo 
sa.  Keďže návštevy kolegov spi -
sovate ľov uňho nebolo možné  
zakázať,  kúpi l  si dom v Mar t ine 
a z hlavného mesta sa odsťaho-
val. Bolo však už neskoro. Aj keď 
mal len päťdesiatštyr i  rokov, na 
zač iatku marca 1960 mu jeho pre-
ťažené srdce vypovedalo službu.  

 
■  HONOSNÝ POHREB
Posledná rozlúčka s Fran-

t iškom Hečkom bola ve ľkolepá. 
Konala sa 4. marca 1960  a stala 
sa jedným z najhonosnejších štát-
nych pohrebov v Mar t ine.  Čestnú 
stráž pr i t ruhle v druhej budove 
Matice slovenskej držal i  jeho 
bývalí kolegovia zo Zväzu spiso-
vate ľov, medzi nimi aj t í,  čo ho 
predtým kr it izovali.   Pr icestovalo 
aj vedenie Ústredného výboru 
Komunist ickej strany Sloven-
ska, zástupcovia inšt i túcií a ve ľa 
umelcov zo Slovenska i z Č iech. 
V dlhom pohrebnom spr ievode od 
Matice až po cintorín pochodo-
vali okrem Mar t inčanov aj ďalší 
občania z iných kútov Slovenska,  
vojenské zoskupenia s  mnohopo-
četnou dychovkou, ba aj  desiatky 
zväzákov a pionierov v tenkých 
košeliach rovnošiat, hoci bol 
zač iatok marca a ostatní sa chú-
l i l i  v zimníkoch. Hlavným reční-
kom nad hrobom bol prvý tajomník 
Zväzu slovenských spisovate ľov 
a súčasne č len Ústredného výboru 
Komunist ickej strany Sloven-
ska básnik Andrej Plávka. Zneli 
oslavné rozlúčkové reč i ...

Odvtedy sa však spomína 
na Frant iška Hečka akosi pr imálo. 

napísať  román o kolekt iv izáci i  na 
dedine. Keďže po rodnej  Suchej 
nad Parnou poznal naj lepšie 
zo všetkých slovenských dedín 
rodisko svojej manželky Dolnú 
Lehotu pr i Oravskom Podzámku, 
dej románu umiestni l  na Oravu. 
A tak cez umenie chcel uč iť  nielen 
Oravcov, ale všetkých Slovákov, 
ako zakladať  ro ľnícke družstvá. 

Dielo nazval Drevená dedina. 
Prvé vydanie vyšlo v Matic i slo -
venskej a komunist i  ho pr i jal i 
s nadšením. Opäť  sa sypali oce-
nenia, preklady do cudzích jazy-
kov, f i lmovanie... Hečkovi ponúkli 
dokonca predsedníctvo v sloven-
skej sekci i  Zväzu česko-sloven-
ských spisovate ľov v Brat islave. 
Pr i jal ho, dostal aj  by t a presťa-
hoval sa z Mar t ina do hlavného 
mesta. 

■  VZDOR SRDCA
Ale – pr iš lo ve ľké sklama-

nie. Znechucovali ho neustále 
schôdzovania, rezolúcie plné 
fráz, bohémsky život kolegov spi -
sovate ľov, míňanie peňazí Slo -
venského l i terárneho fondu na 
pi janské stretnut ia, na výlety, 
zájazdy a zahraničné, málo efek-
tívne spisovate ľské cesty. Tak sa 
nad tým rozču ľoval,  až mu začalo 
zlyhávať  srdce. Pr ispelo k tomu aj 
mnohoročné sedavé zamestnanie, 
málo pohybu, časté povzbudzova-
nie srdca aj mysle si lnou č iernou 
kávou i c igaretami, a to nielen cez 
deň,  ale neraz aj po celé noci. 

Po prel iečení v sanatór iu sa 
rozhodol r iešiť  vec radikálne. 
Zloži l  funkciu predsedu Zväzu, 
ba onedlho vystúpil  aj z č lenstva. 

Brat islavské návštevy mu 
však naďalej strpčovali ž ivot aj 
v súkromí. Tak ve ľmi potreboval 
čas na písanie ďalšieho románu  
o problémoch Slovenskej repub-
l iky v čase druhej svetovej vojny. 
Dielo nazval metafor icky Svätá 

Záhorácky „Vlčák“ Jožo Klačka 
bol svojráznou postavou medzi špor-
tovými novinármi. Vynikal priamo-
čiarosťou a neprešpekulovanosťou, 
čo mu prinieslo množstvo vďačných 
čitateľov najmä na jeho rodnom 
Záhorí. Priamy ťah na bránu si možno 
do novinárčiny priniesol z čias aktív-
neho športovania. Futbal hrával za 
Považskú Bystricu, kde ho v obrane 
dirigoval skvelý Kopčan, a hokej 
skúšal v doraste bratislavského Slo-
vana s borcami ako Lano, Dučaj či 
Tajcnár. Pre jeho kamarátsku povahu 
a trochu bohémsky spôsob života sa 
nielen medzi novinármi tešil veľkej 
popularite. 

Na tlačovkách to bol často práve 
on, kto sa neokúňal položiť aj tie najšťav-
natejšie aj najkontroverznejšie otázky. 
Mnohým prítomným kolegom padol 
kameň zo srdca, keď niektoré otázky 
akoby Jožo položil dotyčnému aj za nich. 
Po zmene spoločenských pomerov bol 
Jožo prvým slovenským novinárom, komu 
Peter Šťastný poskytol do národniarskeho 
média obsiahly rozhovor. Hokejista, ktorý 
sa hrdo hlásil k Slovensku a priamo na 
ľade pomáhal krajine pod Tatrami vyštve-
rať sa medzi svetovú špičku až z „céčka“, 
bol zakrátko jedným z najpopulárnejších 
Slovákov a on sám sa rád do tejto pozí-
cie štylizoval. Ktovie, kedy u neho nastal 
prerod od „Slováčiska“ k „svetoobčanovi“ 
a veľkému demokratovi. Zrejme vtedy, 
keď ho Dzurinda potreboval využiť na 
naháňanie voličských hlasov pre SDKÚ 
a sľúbil mu funkciu europoslanca. Chodil 
s ním po rôznych mítingoch a vystrkoval 
ho všade ako principál opicu. 

Už vtedy bolo vidno, ako sa Petrovi 
Šťastnému pomaly začal meniť slovník, 
ale i maniere. Kým bol manažérom repre-
zentácie, so šéfom SZĽH Jurajom Širo-
kým mal bezproblémové vzťahy, ale po 
odchode od zväzového koryta bol Široký 
preň už len odporným eštebákom. Na 
jednej z tlačoviek pred voľbami do európ-
skeho parlamentu sa nechal počuť, ako 
veľmi ľutuje, že nevyrastal v demokratic-
kej spoločnosti. V tej chvíli sa však ocitol 
v zlom čase na zlom mieste. Na tlačovke 
sa totiž zjavil aj bohém Jožo Klačka. 
Vlčák sa z nejakej inej akcie dostavil v – 
eufemisticky povedané – povznesenej 
nálade a po Šťastného ľútosti, že svoje 
detstvo neprežil v demokratickej krajine, 
do Klačku akoby strelil. „Čo to tu kecáš, 
Šťavák? V akej demokratickej krajine? 
To si myslíš, že keď ste vy kedysi štyria 
bratia hrali hokej, mal by dnes tvoj tatko 
v dnešnej demokratickej spoločnosti i šty-
rikrát šesťtisíc korún na vaše tréningy?“ 
zahrmel Jožo ako Zoro pomstiteľ. V tom 
čase totiž ktosi zverejnil výšku sumy, ktorú 
museli rodičia platiť detskému adeptovi 
ľadového hokeja. Už vtedy bolo zrejmé, že 
hokej nebudú onedlho hrať deti s najväč-
ším talentom, ale ratolesti rodičov s najtuč-
nejším kontom. 

Peter Šťastný zavetril nebezpečen-
stvo, a tak len zmierlivo hlesol: „Čo hovo-
ríš, Jožko? Veď vieš, ako som to myslel...“ 
Ale oheň už bol na streche. Rozbehnutý 
Vlčák sa nedal zastaviť a na tejto tlačovke, 
ktorá sa skončila veľmi rozpačito, dzurin-
dovci body nezbierali...

Je nanajvýš pozoruhodné, že pre-
javy vlastenectva, ktoré sú takmer počas 
celého roka u „mainstreamových“ inštitúcií 
považované za tvrdý nacionalizmus a nie-
kedy až šovinizmus, sú počas trvania MS 
v hokeji tolerované. Vtedy nikomu nepre-
kážajú slovenské zástavy v pohostinských 
zariadeniach, na autách alebo v oknách 
domov. Je tiež zaujímavé, že čím ďalej sa 
vzďaľujeme od zásad kvalitnej prípravy 
mládeže, tým hlbšie klesajú aj naše šance 
získať na MS nejakú medailu. Ľuďom vraj 
treba dať chlieb a hry, aby nemali čas 
premýšľať. Vrchnosť má s tým stále väčší 
problém. Ako vraví klasik – máme tu dnes 
kapitalizmus, ale nijaký kapitál. Aj náš 
hokej začína čoraz viac pripomínať slávnu 
Myrónovu sochu Diskobola – obrovský 
rozmach a holý zadok. Ešteže sa Vlčák, 
ktorý nás opustil pred štyrmi rokmi, toho 
nedožil...

Tomáš KUŤKA

Vlčákov príklep

B E S E D N I C A
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Dojímavé staroľubovnianske stretnutie
Spomienky vracajú čas a  ty máš dojem, že si v  škole zas

    V Starej Ľubovni v štýlovej reštaurácii  U jeleňa na hlavnom námestí  sa 
v minulých dňoch po polstoročí stretli absolventi tamojšej učňovskej školy, 
v ktorej sa v polovici šesťdesiatych rokov vyučili v odboroch predavačka, 
maliar, murár, inštalatér... Bolo ich vtedy dvadsať pekných mladých dievčat, 
ktoré hneď aj začali pracovať v predajniach samoobslúh, textilu, drogérií, 
priemyselného tovaru, potravín, reštaurácií v meste a na okolí, ako aj dvad-
saťosem mládencov. Tí sa ani nestihli zapracovať, zväčša v Okresnom sta-
vebnom podniku Stará Ľubovňa, za ktorý sa učili, a už sa zberali na dva roky 
na vojenčinu. V útvaroch po celom bývalom Česko-Slovensku, najmä však 
v západnom vojenskom okruhu, kam bežne východniari rukovali, nadviazali 
nové priateľstvá, známosti a – ako sa vraví – z chlapcov a mládencov sa stali 
chlapi, ktorí sa po základnej vojenskej prezenčnej službe vrátili domov pod 
Levočské vrchy a Spišskú Maguru  na svoje pracoviská. 

Niek tor í  s i  po tom ďa le j 
preh ĺb i l i  vzde lan ie na s t red -
ných ško lách a zmaturova l i , 
č i  ukonč i l i  v ysokú ško lu ,  ako 
povedzme Ing.  M iku láš My tník , 
d lhoročný s taros ta z  neďa le -
ke j  Kamienky,  k tor ý  na tomto 
nevšednom s t re tnu tí  pr iv í ta l 
n ie len svo j ich n iekda jš ích spo -
luž iakov,  a le  eš te a j  r iad i te ľa 
ško ly  Mgr.  Rudo l fa  Domaško -
v iča s  manželkou,  pravdaže 
oboch už v  požehnanom veku. 
Napokon,  a j  bý va lým učňom beh 
času poznač i l  h lavy šed inami 
a pon iek tor ých a j  v y t rho l  spo -
medzi  i ch s t redu.  Tým patr i la 
t i chá spomienka a ako pr ipome-
nu l  inž in ier  My tník ,  mnohým sa 
pr i tom t lač i l i  s lzy  do oč í . . . 

„Spomína sa väčš inou na 
t ie  vese lé záž i tky,  a le  veru a j 
sme s i  pop laka l i ,  keď  sme sa 
spoznáva l i  pod ľa výzoru,  a le 
skôr  pod ľa h lasu...  Čas urob i l 
svo je,  zo sedemč lenného zboru 
pedagógov  sú už p ia t i  vo več -
nos t i  a  z  n iekda jš ích abso lven -
tov už n ikdy medzi  nás nepr ídu 
des ia t i ,“  zdôrazn i l  h lavný reč -
ník ,  k tor ý  v  úpr imných s lovách 
zví tan ia s  dvads ia t im i  ôsmimi 
spo luž iakmi  po to ľkých rokoch 
pr ipomenu l  a j  sku točnos ť,  že 
v iacer í  p reš l i  rôznymi  zamest-
nan iami  č i  funkc iami ,  ba n ie -
k tor í  ochu tna l i ,  č i  zakús i l i  a j 
t v rdý ch l ieb v  Spo jených š tá toch 
amer ických,  pracova l i  a j  inde za 
hran icami  naše j  v las t i  vo  vše -

l i j ak ých  zames tnan iach ,  rozš í -
r i l i  s i  svo je  p ro fes ie ,  up la tn i l i 
sa  na  rôznych  pos toch ,  u rob i l i 
ka r ié r u  a  dobré  meno š ko le . 

„ Pr i š l i  z  b l i ž š ích  i  zo  v zd ia -
lene jš ích  ded ín  v  Sp i š i ,  a le  a j 
z  obc í  a  m ies t  v  i ných  reg ió -
noch ,   no  na jd lhš iu  ces tu 
mera l  na  s t re tnu t ie   j eden i ch 
ko lega  až  z  Děč ína  v  Čes -
ke j  repub l i ke ,“  hodno t i l  emo -
c ioná lne  v ypä té  okamihy  M . 
My tník .  „Var i  na jv iac  do ja t ia 
v y vo la l i  s l ová  náš ho r iad i -
te ľa R .  D omaš kov iča ,  k to r ý  a j 
v  úc t yhodnom veku  má s tá le 
v ýbor nú  pamä ť .  O pä ť  medz i 
nami  ož i l  j eho  tak t ,  e r udova -
nos ť ,  c i t  a  ľudskos ť .  Vrá t i l  nás 
o  pä ťdes ia t  r okov  spä ť ,  p r i b l í -
ž i l  nám našu m lados ť  a  čo bo lo 
zau j ímavé a  zv láš ť  do j ímavé, 
mnohé vec i  spomína l ,  ako  by  to 
bo lo  len  p red  pár  t ý ždňami  č i 
mes iacmi .  A  to  už  je  čo obd ivo -
va ť .  Úpr imná ,  s rdečná vďaka , 
vážený  pán  r iad i te ľ ! “ 

„ Boda j  by takýchto rados t-
ných dní  bo lo v  naš ich ž ivo toch 
čo na jv iac ,  aby sme ich preží -
va l i  v  k ruhu svo j ich na jb l ižš ích 
a pr ia te ľov pod jasnou,  miero -
vou ob lohou,“  uza tvára l  peknú 
s t ránku v  ž ivo tne j  k ron ike a na 
prahu práve zač ína júceho le ta 
Ing.  M iku láš My tník .  M imocho -
dom, oddaný č i ta te ľ  mat ičného 
t ýždenníka ,  k tor ý  sa nedávno 
oc i to l  a j  medzi  v ýhercami 
v  Č i ta te ľske j  sú ťaž i  SNN.

Michal DUBŇAN – Foto: archív autora

Č I T A T E Ľ S K É  F Ó R U M

Vojvodinské matičné obrodenie

Maticu slovenskú v Srbsku 
(MSS) založila skupina slovenských 
vojvodinských  intelektuálov v roku 
1932  po vzore našej Matice slo-
venskej. Na jej čele vtedy stál Dr. 
Janko Bulík, rodák z Kovačice, umu-
čený v rokoch druhej svetovej vojny 
v Mauthausene, ktorý má symbolický 
hrob aj na Národnom cintoríne v Mar-
tine. Fungovala ako celoslovenské 
národné a kultúrne hnutie do roku 
1941 a tri roky po druhej svetovej 
vojne v rokoch 1945 − 1948, keď 
matičné odbory vystriedali sloven-
ské kultúrne a umelecké strediská, 
v mnohom fungujúce dosiaľ. 

■ OPÄŤ VO VOJVODINE
Tak ako v roku 1932, keď sa 

v Matica slovenská v Juhoslávii 
(MSJ) zrodila, aj v prvých dňoch roka 
1990 sa jej obrodením zaoberala 
slovenská inteligencia v Báčskom 
Petrovci pod hlavičkou Spolok  voj-
vodinských slovakistov (SVS), pres-
nejšie po zimných stretnutiach SVS 
na zasadnutí rozšíreného predsed-
níctva Ochotníckeho divadla VHV 29. 
decembra 1989. Išlo v prvom rade 
o spájanie spolkov Slovákov, odstra-
ňovanie aktuálnej roztrieštenosti 
aktivít, vytvorenie jednotnej kultúrnej 
politiky v nových pomeroch.

Hybnou silou týchto iniciatív sa 
stal vtedajší predseda Ochotníckeho 
divadla VHV Michal Spevák, prvý 
porevolučný predseda MSJ, spolu 
s ďalšími členmi Iniciatívneho výboru 
postupne zloženého zo zástupcov 
hlavných vojvodinských regiónov  
Báčka, Banát a Sriem.

■ SPOJIŤ SLOVÁKOV
Nové pomery vyvolali potrebu 

nových mobilizačných aktivít, čo slúži 
na chválu začiatočníkom napriek 
tomu, že aj vtedy to nebolo ani 
populárne, ani bezpečné. Hneď od 
začiatku si stanovili niekoľko základ-
ných cieľov: zoskupiť kultúrne akti-
vity, reprezentovať Slovákov doma 
i v zahraničí, prizvať do činnosti inteli-
genciu i „výrobcov“, vyslať túto výzvu 
do všetkých dostupných médií, zofi-
ciálnieť Iniciatívnu skupinu v zložení: 
Michal Spevák, Milina Florianová, 
Vladimír Lačok, Ján Častven, Rasti-
slav Struhár. Čo hneď v januári 1990 
začal uskutočňovať aj  najčítanejší 
slovenský týždenník v Juhoslávii Hlas 
ľudu, kde sa opakovane vyjadrovali 
čitatelia a Slováci  k matičnej myš-
lienke v bývalej Juhoslávii.

„Vyzývame všetkých občanov, 
spolky a organizácie v oblasti kul-
túry a vzdelávania, aby túto iniciatívu 
zhodnotili, aby nás so svojimi názormi 
oboznámili najneskoršie do 17. februá-
ra 1990. Očakávame, že všetkým 

tieto činnosti prirástli k srdcu, túto ini-
ciatívu podporia a zároveň pomôžu, 
aby sme slovenskú kultúru zachovali 
a pozdvihli na vyšší stupeň,“ píše sa 
vo výzve predsedníctva Ochotníc-
keho divadla VHV v Petrovci z konca 
roku 1989.

■ PROGRAM A STANOVY
Nedávno zosnulý literárny histo-

rik a esejista, matičiar, predseda MO 
MS Báčsky Petrovec prof. Samuel 
Boldocký, ktorý sa ako predstaviteľ 
Spolku vojvodinských slovakistov 
pripojil k prvej iniciatívnej skupine, 
o tom čase poznamenal: „ Ako vždy, 
prvé stretnutia sú pracovné, smerujú 
k vykryštalizovaniu názorov, podne-
tov, čo sa u nás dialo už od januára 
1990.“ 

Jednotlivé zasadnutia Iniciatív-
neho výboru na založenie Matice 
slovenskej v Juhoslávii vyniesli na 
povrch viac námetov na poslanie 
a obsah matičnej činnosti v nových 
pomeroch. Schválil sa návrh na 
vypracovanie stanov, ktoré sa stali 
predmetom diskusie. Riešil sa aj 
pomer MSJ a SVS, nastala diskusia, 
či má byť Matica slovenská v Juho-
slávii politickou alebo výlučne kultúr-
nou inštitúciou. Do akej miery zastu-
pujú Slovákov jestvujúce korporácie, 
či sa má MSJ stať predstaviteľkou 
slovenských potrieb a činnosti na 
všeobecnej úrovni, ako strešná orga-
nizácia vo Vojvodine a pod. Navrhli 
sa tiež zodpovedné orgány, no najmä 
okruhy matičnej činnosti: divadlo, 
hudba, ľudová výchova, história, 
národopis, školstvo, literatúra, tlač, 
ekonomicko-propagačná činnosť 
a podobne. Napokon 21. apríla 1990 
na rozšírenom zasadnutí Iniciatív-
neho výboru v Petrovci jednomyseľne 
zástupcovia prostredí a inštitúcií pod-
porili obnovenie MSJ, čo sa stalo 5. 
augusta 1990.

■ DUCHOVNÁ PODPORA
Jedným z iniciátorov a podporo-

vateľov bol aj neskorší biskup SECAV 
Andrej Berédi, ktorý sa o formo-
vaní MSJ vyjadril:  „Matica má byť 
masová a nepolitická, nesmie byť 
konkurenciou  medzi  organizáciami.“ 
Neskôr pri diskusii s matičnou dele-
gáciou poznamenal: „Vstúpili sme do 
nového obdobia nášho duchovného 
i národného života.  Sme odkázaní 
na vlastné sily, vlastnú, ale i Božiu 
pomoc. Ako viete, kollárovská zásada 
o jednote národnosti a nábožnosti 
platí aj pre nás. To boli historické 
a sú aj súčasné východiská. Nemáme 
inú cestu. Matica slovenská je naša 
matka a vždy, keď som bol na Slo-
vensku, som ju v Martine navštívil. Aj 
preto som sa potešil, že  sa táto ini-

Krátko po matičnom prevrate v Matici slovenskej v Martine (6. december 1989) prelom rokov 1989 − 1990 
znamenal aj zrod myšlienky na obnovenie Matice slovenskej v Juhoslávii, ktorá zanikla v roku 1948. 

Matičiari v  Srbsku si pripomínajú štvrťstoročie obnovenia organizácie

Stanislav BAJANÍK – Foto: archív SNN
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ciatíva zrodila a cirkev nemohla ostať 
bokom.“ 

Názorov bolo pochopiteľne viac. 
Martin Šimák, ktorý zastupoval oblasť 
Banátu (Kovačica), navrhoval inšti-
túciu ako Maticu juhoslovanských 
Slovákov. Miroslav Demák, popredný 
šíriteľ vojvodinskej slovenskej iden-
tity (Stará Pazova), toho času žijúci 
na Slovensku, podčiarkol skutočnosť 
kontinuity v rozhodnutí, že MSJ sa 
nezakladá, ale obnovuje. 

■ V SLOVENSKOM TERÉNE
Počas jari 1990 sa rozišli zástup-

covia Iniciatívy po vojvodinských 
slovenských priestoroch, aby ozná-
mili novú správu a angažovali terén 
na podporu a členstvo MSJ. Terajší 
biskup SECAV, inakšie aj predseda 
Ekumenickej duchovnej rady Sveto-
vého združenia Slovákov v zahraničí, 
Samuel Vrbovský, jeden z prvých čle-
nov iniciatívnej skupiny, nám potvrdil, 
„že duchovný, národný a kultúrny život 
Slovákov vo Vojvodine má veľa ambí-
cií ísť ruka v ruke s tradíciou vojvodin-
ského matičného hnutia, na počiatku 
ktorého (v roku 1932) boli evanjelickí 
biskupi, kňazi, dokonca samotný 
prvý predseda MSJ Dr. J. Bulík,  o. i. 
zastával funkciu generálneho dozorcu 
SECAV. Časom sa vyvinula dobrá 
spolupráca MSJ (teraz MSS) a cirkvi, 
a to je na prospech všetkých“.

Do júla 1990  Iniciatívny výbor 
(Michal Spevák, Vladimír Lačok, 
Samuel Jovankovič, Martin Šimák, 
Tomáš Hriešik, Pavel Grňa, Ján 
Cicka, Anna Dudášová, Samuel Bol-
docký, Ján Dorča, Samuel Vrbovský) 
pripravil predpoklady na obnovu-
júce valné zhromaždenie MSJ na 5. 
augusta 1990, ktoré vyvolalo veľký 
mediálny i občiansky ohlas, podporu 
Matice srbskej i Matice slovenskej na 
Slovensku. 

■ PLODNÉ ŠTVRŤSTOROČIE
Aj keď za centrálne podujatie 

MSJ možno považovať Slovenské 
národné slávnosti, ktoré tiež obnovila 
a podnes spoluorganizuje, uplynulých 
dvadsaťpäť rokov patrí v matičnom 
živote kontinuálne medzi najdlhšie  
a najúspešnejšie. Vojvodinskí Slováci 
majú zásluhu aj na matičnom hnutí 
v Amerike i na Slovensku už v 19. 
a 20. storočí. Jedným zo zakladateľov 
a prvým predsedom Matice sloven-
skej  v Amerike (1884) bol Petrovčan 
Gustáv Marchall Petrovský.

V tridsiatych rokoch minulého 
storočia založil v Chicagu Maticu slo-
venského školstva ďalší Petrovčan 
Ján Denďúr.

■ VĎAKA DOMOVINE
„Matici slovenskej na Sloven-

sku sme vďační za pomoc pri Matič-
nom dome Ľudovíta Mišíka v Petrovci, 
bustu M. R. Štefánika z Krajanského 
múzea MS, našu účasť na Európskom 
kongrese Matíc slovanských národov 
na Slovensku, pomoc a všestrannú 
podporu za uplynulé obdobie, školám, 
deťom, matičiarom, ako i za zbierku na 
relax detí počas bombardovania Srbska 
v roku 1999 a ich pobyt na Slovensku 
zorganizovaný taktiež vtedajším vede-
ním Krajanského múzea Matice slo-
venskej. No toho by bolo viac. Inakšie 
dopadla naša tlačiareň Kultúra, ktorá 
sa ocitla v dlhoch a privatizácii a styky 
v ostatných rokoch, ktoré sa stenčili  na 
minimum. Chce sa mi veriť, že sa to 
napraví a veci sa doriešia čo najskôr,“ 
pripomenula okrem iného aktuálna 
predsedníčka MSS Katarína Mele-
gová-Melichová, inakšie aj popredná 
predstaviteľka NR SNM v Srbsku, dlho-
ročná publicistka, autorka národných 
a duchovných programov v Petrovci 
a vo Vojvodine.

ČITATEĽSKÁ  SÚŤAŽ
   Vážení čitatelia, sme radi, že zachovávate priazeň našim novinám aj našej 

súťaži. Vidno to na množstve vašej korešpondencie, ktorá prichádza do 
redakcie. Výrazne sa zvýšil počet  príspevkov od vás, ktorými chcete informo-
vať o svojich aktivitách, čo nás mimoriadne teší, a rovnako máme radosť zo 
zvyšujúceho sa počtu tých, čo sa zapájajú do našej hry. Sme presvedčení, že 
ani odpoveď na nasledujúcu otázku vám nebude robiť nijaký problém.

● Aký je najznámejší román spisovateľa Františka Hečka?
Svoje odpovede nám posielajte na adresu, ktorú máte uvedenú v tiráži 

novín, našej administrátorke Ľ. Rišiaňovej s označením Čitateľská súťaž 
do 17. júla.
V č. 23 sme sa vás pýtali, v ktorej obci stojí rodný dom spisovateľa aj 

predsedu MS Vladimíra Mináča? Správna odpoveď – v Klenovci. Za 
správnu odpoveď odmeníme Rastislava Červeňa, Liptovský Mikuláš, Šte-
fana Leskovského, Šenkvice, a Máriu Beňovú, Mošovce.
Blahoželáme!
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Telefonovala mi slečna 
Sliepková a pozvala ma na 
večeru k Havranovi. Išiel som, 
veď môcť diskutovať o Matici 
v RTVS sa neodmieta. Sedel 
som po Havranovej pravici, 
teda na lavici obžalovaných. 
Oproti po ľavej Havranovej 
ruke známy maticobijec Dušan 
Kováč a Fedor Blaščák, kto-
rého som videl a stretol prvý 
raz v živote. Žalobcovia. 

Milý čitateľ uvidí záznam 
z osemdesiatminútovej besedy 
(ak nebudú strihy) po prázd-
ninách v septembri. A tak len 
toľko: hneď prvá otázka smero-
vala ku mne, že či sa dožijeme 
konca Matice. Moja odpoveď 
bola jednoznačná: nie, nedo-
žijeme sa. Maticu nemal rád 
nijaký režim a je tu, prekoná 
aj dnešnú chaotickú dobu. 
Ostatní dvaja (okrem rozhodcu 
či sudcu Havrana) hneď na 
začiatku priali Matici skorú 
a rýchlu smrť. Jeden cez zákon 
– paškvil, druhý cez zastave-
nie financovania. Pretrpel som 
aj bradaté osobné invektívy. 
A vysvetľoval som a argumen-
toval, že tento národ, a te-
da i štát, potrebuje zvyšovať 
zanedbávané vlastenectvo 
najmä mladých v „demokra-
tickom duchu“. Že štát na to 
poskytuje ročne 1,494 milióna 
eura a Matica ich použitie vie do 
centa preukázať. A že verejno-
právna televízia od toho istého 
štátu dostáva ročne viac ako 
1,500 milióna eura iba na jednu 
reláciu, ktorou sa vysmieva Slo-
vákom (Nikto nie je dokonalý). 
A nikoho to neškrie. Informoval 
som prítomných o tom, o čom 
sa nedozvedia z médií, kde je 
slovko Matica tabu. O stovkách 
matičných akcií po celom Slo-
vensku, ktoré udržujú a rozví-
jajú naše tradície. 

Na konci relácie bol názor 
žalobcov miernejší ako na 
začiatku: veď vlastne Matica aj 
áno, ale mala by sa akosi zme-
niť. Veď hej, mení sa a zmení sa. 
Aj keď roky pribúdajú, nestarne 
a nestráca sa. Pracuje na stra-
tégii do najbližších rokov. Čo 
by sme robili, keby sme mali 
peniaze? Založili by sme TV 
Matica, aby nahradzovala verej-
noprávnu TV. A väčšmi by sme 
podporovali tvorivé aktivity 
matičiarov. Napríklad ochot-
nícke divadlo či dokonca muzi-
kály –  ako ten černekovský 
v Komárne, ktorý mal minulú 
sobotu derniéru. 

Matici derniéra nehrozí. 
Najmä vtedy nie, ak sa doriešia 
staré kauzy. A ak niektorí jed-
notlivci prestanú s naším verej-
ným škandalizovaním. To nám 
kazí meno. A naši žalobcovia to 
pozorne sledujú.

P R I P O M Í N A M E  S IMarián TKÁČ
predseda  Matice slovenskej

Večeral som 
u Havrana

4. júla
– stotridsaťpäť rokov, čo sa 

narodil predseda vlády prvej Slo-
venskej republiky v rokoch 1939 – 
1944 Vojtech Tuka (1880 – 1946), 
presadzoval nacistickú cestu slo-
venskej politiky a spolupracoval 
aj s maďarskými fašistami; v roku 
1944 pri mŕ tvici ochrnul, po vojne 
ho odsúdili na smr ť povrazom

– na hrade Devín sa pred 
sedemdesiatimi rokmi (1945) 
konala prvá veľká  národná sláv-
nosť – Slovanský deň, každo-
ročné slávnosti nadväzovali na 
historické väzby Slovanov 

– osemdesiatpäť rokov, čo 
sa narodil  f i lmový režisér Štefan 
Uher (1930 – 1993), pripomeňme 
aspoň  Slnko v sieti, Šiesta veta, 
Pásla kone na betóne 

– v roku 1945 umrel maliar 
Cyprián Majerník

 5. júla
– deň svätých Cyrila 

a Metoda je od roku 1990 aj 
Dňom zahraničných Slovákov

– vyhlásením repatriá-
cie v roku 1945 sa začala pred 
sedemdesiatimi rokmi výmena 
obyvateľstva medzi Maďar-
skom a Slovenskom; vysídliť sa 
malo šesťstotisíc Maďarov, vrá-
tiť do vlasti  tr istopäťdesiattisíc 
Slovákov

– pred šesťdesiatimi rokmi 
nástražný systém našej rozviedky 
v Mníchove zabil predstaviteľa 
slovenského exilu  a  diplomata 
Matúša Černáka (1903 – 1955)

6. júla
– tristodvadsať rokov, čo 

v roku 1695 uhorský kráľ Leo-
pold I. vymenoval za arcibiskupa 
v Ostrihome nitrianskeho biskupa 
Leopolda Koleniča

– pred pätnástimi rokmi 
zomrel dirigent Ľudovít Rajter 
(1906 – 2000)

– náš známy chodec Jozef 
Pribilinec má päťdesiatpäť rokov

7. júla
– stoštyridsaťpäť rokov, čo 

začal v Skalici vychádzať jeden 
z najstarších našich časopisov 
Katolícke noviny (1870)

8. júla
– pred sto päťdesiatimi pia-

timi rokmi (1860) vypukol v Hlo-
hovci obrovský požiar, pri ktorom 
zhorelo  vyše osemdesiat domov 
aj s hospodárskymi prístavbami, 
maštaľami a plnými senníkmi

– osemdesiat rokov, čo 
v Mar tine zomrel matič iar a spi-
sovateľ Samuel Cambel (1883 
– 1935)

9. júla
– britská vláda uznala lon-

dýnsku skupinu okolo E. Beneša 
za exilovú vládu; z tr inástich 
ministrov až päť bolo Slovákov 
(Ján Bečko, Ján Lichner, Rudolf 
Viest, Štefan Osuský a Juraj Slá-
vik), najmä Dr. Osuský a Dr. Slá-
vik mali v Londýne dobré meno 
z predvojnových diplomatických 
misií a pôsobenia v Spoločnosti 
národov a otvárali Benešovi 
dvere do vysokých politických 
kruhov

10. júla
– pred tristo desiatimi rokmi 

po dlhom obliehaní smolenického 
zámku povstaleckými vojskami 
Františka II. Rákociho sa cisár-
ska posádka vzdala, dôvodom bol 
absolútny nedostatok vody; vojaci 
si už niekoľko týždňov museli 
hasiť smäd vínom, polievky varili 
z vína a ešte aj cesto na chlieb 
a pagáče miesili  vínom (1705)

– dvestodvadsať rokov od 
smrti najznámejšieho sloven-
ského tlač iara a vydavateľa 18. 
storoč ia Jána Michala Landerera 
(1726 – 1795)

( jč)

Detskí speváci a tanečníci k memorandu

Komárňanské súsošie sv. Cyrila a  Metoda má dvojjazyčné nápisy

K  svojrázu a  tradíciám rázovitej Očovej patria aj folklórne festivaly

V rodisku nášho polyhistora Mateja Bela, ale aj básnika Jána Poni-
čana či skvelého primáša  Jána Berkyho-Mrenicu st. majú aj inú zaujímavú 
tradíciu spojenú s folklórom. Koncom deväťdesiatych rokov si tu začali pri-
pomínať Memorandum národa slovenského formou prehliadky detských fol-
klórnych súborov. A takýmto nenásilným spôsobom formujú národnú pamäť 
a hrdosť mladej generácie už osemnásť rokov. Na tejto nesúťažnej pre-
hliadke účinkujú domáce detské súbory, ale nechýbajú ani hostia z krajan-
ského zahraničia. Tento rok popri domácom súbore Poľana, ktorý vedie 
predsedníčka MO MS Viera Šimkovičová, potešili divákov súbory Širinka 
z Prenčova a Kokavan z Kokavy nad Rimavicou. Od krajanov zo Srbska pri-
šiel známy detský súbor Vienok z Kysača, ktorý dlhé roky vedie Ján Slávik. 
Vienok sa na druhý deň predstavil aj kúpeľnom mestečku Kováčová. 

Matičiari v Očovej sa aj takto podieľajú na napĺňaní poslania Matice slovenskej. Festival, ktorý pomaly zaokrúhľuje 
dve desiatky ročníkov, sa môže z roka na rok uskutočniť vďaka grantom a podporným programom ministerstva kultúry, 
ale významnejšie ho financuje obec a základná škola, o čom by vedel zasvätenejšie informovať poslanec NR SR a sta-
rosta obce Ján Senko, ktorý otváral aj tento ročník a privítal na ňom všetkých účastníkov.

Text a foto: Marek HANUSKA

Na podstavec súsošia Cyrila a Metoda v centre Komárna v minulých dňoch  umiestnili dvojjazyčný, slovensko-
-maďarský nápis. Na plastiku, ktorá v minulosti vyvolávala všelijaké reakcie, ho pripevnil riaditeľ Domu Matice 
slovenskej Jozef Černek spoločne so zástupcom hnutia Si dôležitý Bélom Halászom.

„Medzi bežnými ľuďmi v Komárne 
slovensko-maďarské problémy nie sú. 
Poli t ic i ve ľmi radi dramaticky vykres-
ľujú aktuálnu situáciu. Ľudia ži jú 
v našom meste spoločne už nieko ľko 
desaťroč í.  Takmer v každej rodine 
majú Maďara alebo Slováka a je ve ľmi 
ťažké nájsť  č isto maďarské alebo č isto 
slovenské rodiny,“ konštatoval J. Čer-
nek. Pr ipomenul, že Matica slovenská 
do svojich stanov zakotvi la, že má 
vy tvárať  pocit v lastenectva. „Pokia ľ 
menšine maďarský názov pomôže 
k vy tvoreniu takého pocitu, nevidím 
dôvod, prečo by sme informáciu ne-
umiestni l i  aj v jej jazyku,“ zdôraznil 
s tým, že bol by nerád, keby sa socha 
opäť  stala útoč iskom na otváranie 
národnostnej otázky pred blíž iacimi 
sa vo ľbami. „Urobím pre to čoko ľvek, 
aby sa socha stala sochou svätcov, 
a nie rukojemníkom nejakých poli t ic -
kých snažení,“ uviedol J. Černek.

Zástupca hnut ia Si dôležitý Béla 
Halász vyjadr i l  presvedčenie, že po 
spoločnom umiestnení aj maďarského 
nápisu dvoj jazyčnosť  na súsoší bude 
zachovaná i v nastávajúcom období. 
„V prípade, že nápis niekto odstráni, 
budeme h ľadať  iné r iešenie,“ povedal.                                    

(red)
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 Folk lórne t radíc ie Podpo ľania sú všeobecne známe. Popr i  Det ve sa z  povedomia  mi lovníkov fo lk-
lóru takmer rovnako intenz ívne v ynára a j  Očová .  Na jb l i ž š ie sa o tom budú môcť  mi lovníc i  fo lk lóru 
presvedč iť  7.  a  8 .  augusta na fest iva le Očovská fo lk lórna hruda . 

Krok k  tolerancii a porozumeniu
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